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فرصت سپاه به مسئولان اقلیم کردستان برای 
برخورد با تروریست ها

از دوم مهرماه، نیروی زمینی ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی در پاسخ به شرارت های 
گروه های تروریست تجزیه طلب مستقر در اقلیم کردستان عراق، حملات سنگینی را 

علیه مقرهای این گروهک ها به مرحله اجرا در آورد.
نیروی زمینی سپاه در مرحله نخست این حملات با محوریت قرارگاه حمزه سید الشهدا)ع( 
حملات موشکی، توپخانه ای و پهپادی خود علیه مواضع گروهک های تروریستی را آغاز 
کرد و در همان مرحله اول، بنا بر اعلام ســردار پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه، 73 
موشک بالستیک تاکتیکی از جمله موشــک های  فتح 360 را به مقرات تروریست  ها 
شــلیک کرد که در این میان 18 موشک سهم مقر مرکزی حزب تروریستی دموکرات 

کردستان ایران مستقر در کوی سنجق کردستان عراق بود.
علاوه بر این، در حملات اخیر ســپاه، مقر گروهک های تروریســتی کومله، پژاک و پاک 
نیز شاهد حملات سنگینی بود و نیروی زمینی تاکنون در چند مرحله، با آتش سنگین 
یگان های رزمی خود مقرهای گروهک های تروریستی در اقیلم شمال عراق را هدف قرار 
داده است که موجب وارد آمدن خسارات جانی و مالی فراوانی به این گروهک ها شده است.

خبرنگار تسنیم کسب اطلاع کرده است که شدت حملات سپاه به حدی بود که تنها در 
مرحله اول، 30 تروریست کشته شده و 200 تروریست دیگر زخمی شده اند.

تاریخچه مقابله با اقدامات تروریستی و تجزیه طلبانه گروهک ها در این مناطق به اولین 
روزهای پیروزی انقلاب اســلامی در سال 57 برمی گردد یعنی زمانی که آنها فعالیت 
مسلحانه خود علیه جمهوری اسلامی ایران به منظور تجزیه استانهای کردنشین را آغاز 

کردند.
این روند حتی بعد از پایان دفاع مقدس نیز ادامه داشت تا جایی که در سال 75، قرارگاه 
حمزه سید الشهدا)ع( نیروی زمینی سپاه به فرماندهی شهید احمد کاظمی عملیاتی 
را در عمق خاک عراق و علیه مرکزیت این گروهک های تروریســتی انجام می دهد که 
موجب می شود آنها تعهد دهند تا دیگر هیچگونه فعالیت نظامی و مسلحانه علیه ایران 

انجام ندهند.
این روند اما مدت زیادی طول نمی کشد و در سال های بعد و پس از اشغال عراق توسط 
آمریکایی ها و همچنین پشتیبانی رژیم صهیونیستی، گروهک های تجزیه طلب فعالیت 

مسلحانه خود را از سر گرفتند.
در پی این موضوع، نیروی زمینی ســپاه از ســال 88 تا 90 سلسله عملیات هایی را در 
منطقه شــمالغرب کشــور اجرا کرد که در نتیجه آن، تمامی ارتفاعات مرزی از  وجود 
گروهک های تروریستی پاک شده و این گروهک ها مجبور به عقب نشینی در عمق خاک 

اقیلم کردستان شدند.
اما با تحریک اسرائیل و آمریکا گروهک های تروریستی تجزیه طلب همچنان فعالیت های 
خود علیه کشورمان را پیگیری می کردند تا اینکه در سال 97 گروهک تروریستی حزب 
دموکرات عملیاتی را علیه یکی از پاسگاه های مرزی سپاه اجرا کرد که موجب شهادت 

چند تن از پاسداران انقلاب اسلامی  شد.
در پاســخ به این اقدام تروریستی، سپاه پاســداران انقلاب اسلامی مقر مرکزی حزب 
دموکرات کردستان و چند مرکز آموزشی این گروهک را با موشک های فاتح 110 مورد 

اصابت قرار داد که منجر به وارد شدن تلفات سنگین به این گروهک تروریستی شد.
اما در یکی دو ســال اخیر و پس از آنکه رژیم صهیونیستی استراتژی »مرگ از راه هزار 
جراحت« را در قبال جمهوری اســلامی ایران در پیش گرفت، گروهک های تروریستی 
تجزیه طلب عملا به یکی از بازوهای اجرایی سرویس های جاسوسی این رژیم بدل شدند 
تا جایی که موساد عملیات هایی را با بهره گیری از نیروهای این گروهک های ترویستی در 

داخل خاک ایران برنامه ریزی کرد.
در یکی از این عملیات ها موساد به منظور ضربه زدن به یکی از مراکز حساس و حیاتی 
نظامی کشور در استان اصفهان، تیمی از گروهک تروریستی کومله را انتخاب می کند. 
این تیم ماه ها در یکی از کشورهای آفریقایی توسط افسران اسرائیلی آموزش می بیند و 
حتی نحوه اجرای عملیات روی ماکت شبیه سازی شده این مرکز را بالغ بر 70 بار تمرین 

می کنند.
اما این تیم تروریستی از همان ابتدای فعالیت خود در رصد اطلاعاتی سربازان گمنان امام 
زمان)عج( در وزارت اطلاعات قرار می گیرد و پس از ورود به کشــور و تنها چند ساعت 
مانده به اجرای عملیات، تمامی اعضای این تیم دســتگیر می شوند. ضربه وارد شده به 
موساد در این عملیات به صورتی بوده است که آنها مجبور می شوند مسئول میز ایران را 

برکنار کرده و فرد دیگری را بجای آن منصوب کنند.
با دستگیری این تیم تروریستی، ارتباط مستقیم و عملیاتی گروهک های تروریستی تجزیه 
طلب با سرویس جاسوسی اسرائیل برای دستگاه  های اطلاعاتی کشورمان مسجل می شود.

از ســوی دیگر این گروهک ها سعی کردند با سوء استفاده از فضای بوجود آمده پس از 
درگذشت مهسا امینی برخی شهرهای مرزی کشور مانند اشنویه را به آشوب بکشند و 
در این مسیر، با ورود تیم های تروریستی و محموله های سلاح به داخل کشور اقدامات 
ضد امنیتی خود را به مرحله اجرا درآورند اما با هوشیاری سربازان و پاسداران گمنام امام 

زمان)عج( تمامی تیم های تروریستی پیش از انجام هرگونه اقدامی دستگیر شدند.
از ســال 1397 اما دکترین جدیدی در دســتور کار نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
قرار گرفته است  که بر مبنای آن، در بعد راهبردی، دفاعی و در بعد عملیات و تاکتیک، 
هجومی عمل می کنند. یعنی در ابتدا ایران قصد تهاجم به هیچ کشوری را ندارد اما در 
صورت بروز هر گونه تهدیدی، به مبدا تهدید تهاجم خواهد کرد و تهدیدات را در همان 

مبدا خود نابود می کند.
بر همین اســاس و در پی اقدامات ضد امنیتی گروهک های تروریستی تجزیه طلب در 
اقیلم کردستان عراق،  عملیات انهدام مقرهای این گروهک های تروریستی در دستور کار 

سپاه قرار گرفت.
در این عملیاتها، به صورت همزمان مقرهای چهار گروهک تروریستی حزب دموکرات، 
کومله،  پژاک و پاک)حزب آزاد کردســتان( زیر ضربه قرار گرفت.  این در حالیست که 
گروهک های تروریستی در سال های اخیر و پس از حملات سپاه به مقرهای آنها، مراکز 
خود را از نزدیکی مرز ایران )حدود 40 کیلومتری( به عمق بیشتری از خاک اقلیم شمال 
عراق )در فاصله بیش از 100 کیلومتر( منتقل کردند و برای همین در عملیات های اخیر، 

برد حملات سپاه نیز بیشتر شد.
شدت حملات سپاه در عملیات اخیر به صورتی بوده است که صدمات قابل توجهی به 
مرکزهای فرماندهی، آموزش و تجمع گروهک های تروریستی وارد شده و در یک نمونه 
مقر فرماندهی کروهگ تروریستی پاک که در سال های اخیر بیشترین فعالیت نظامی را 
علیه کشورمان داشته است به طور کلی نابود شده و در نتیجه آن یکی از معاونین ارشد 

حسین یزدان پناه سرکرده این گروهک از ناحیه سر به شدت مجروح شده است.
این عملیات به صورتی اجرا شد که هیچگونه آسیبی به مردم اقلیم کردستان عراق وارد 
نشود و علی رغم آنکه گروهک های تروریستی سعی کرده اند مقرهای خود را در نزدیکی 
محل زندگی مردم ایجاد کنند، ســپاه با بهره گیری از تجهیزات پیشــرفته و نقطه زن، 

مقرهای کروهگ های ضد انقلاب را با دقت مورد اصابت قرار داده است.
البته ســپاه بارها به مردم اقلیم کردستان اعلام کرده است که از مقرهای گروهک های 
تروریستی فاصله بگیرند تا در صورت پاسخ متقابل سپاه به اقدامات تروریستی گروهک ها، 

اتفاقی برای آنان نیفتد.
در همین رابطه یک منبع آگاه به خبرنگار تسنیم گفته است که حملات سپاه پس از 
انهدام اهداف از پیش تعیین شده، متوقف شده و ادامه آن منوط به رفتار آتی مسئولان 

اقلیم شمال عراق خواهد بود.
بنا بر این گزاش، در صورتیکه مقامات اقلیم تصمیم معقولی اتخاذ کنند و جلوی شرارت 
های گروههای تجزیه طلب و ضد ایران را بگیرند، این آتش بس ادامه خواهد یافت و در 
غیر اینصورت، سپاه پاسداران عملیات خود علیه گروهک های تروریستی ضد انقلاب را از 
سر خواهد گرفت و در این مسیر حق تعیین نحوه اجرای عملیات را برای خود محفوظ 

می داند.
این منبع آگاه همچنین به تسنیم گفته است: به مقامات اقلیم کردستان عراق هشدار داده  
شده که در صورت حضور هر یک از مسئولان اقلیم و یا هر یک از اعضای کنسولگری های 
مستقر در اقلیم در مقرهای گروهک های تروریستی -به هر منظوری که باشد- در صورت 

صدمه دیدن این افراد، مسئولیت بر عهده خود آنها خواهد بود.

بررسی حوادث دانشگاه شریف در گفتگو با متخصصان و اساتید دانشگاه

حذف نگاه خودی و غیرخودی برای بازگشت آرامش
وقایع اتفاق افتاده در دانشگاه صنعتی شریف 
در شــامگاه یک شــنبه )10 مهر( یکی از 
رخداد هایی بوده که علاوه بر بازتاب بسیار 
گسترده در سطح داخلی و خارجی، موجی 

وسیع از واکنش ها را به همراه داشته است.
بــا وجــود ایــراد روایت هــای مختلف از 
فعل وانفعلات اتفاق افتاده میان دانشجویان و 
نیرو های امنیتی در دانشگاه شریف، اکنون 
پرســش هایی جدی در ارتباط با چرایی و 
تبعات این رخداد نزد افکار عمومی و ناظران 

سیاسی و اجتماعی مطرح شده است.
به گزارش روزنامه صبح امروز فرارو نوشت: در 
راستای پرداختن به مجموعه این مسائل که 
هم اکنون از یک دغدغه نخبگانی به دغدغه ای 
عمومی تبدیل شده است، فرارو در پرونده 
ویژه مربوط به »حوادث دانشــگاه شریف و 
راهکار های بازگشت آرامش به دانشگاهها« با 
صاحب نظران و اساتید دانشگاه گفتگو داشته 
است. در همین راستا، خبرنگار فرارو دیدگاه 
و تحلیل محمد جواد حق شــناس، استاد 
دانشگاه و فعال سیاسی، غلامرضا ظریفیان، 
استاد تاریخ دانشگاه تهران، فواد ایزدی، استاد 
دانشگاه تهران را جوبا شده است که مشروح 

آن در ذیل آمده است:
دانشگاه نقشی پیشرو در تحولات سیاسی و 

اجتماعی داشته است
محمد جواد حق شناس در بخش ابتدایی 
اظهارات خود در تحلیل حادثه دانشــگاه 
شــریف تاکید کرد: »یکی از شاخص های 
حکمرانی خوب، اجــازه دادن و فضا دادن 
بــه جوانان و قشــر نخبه، دانشــجویان و 
فرهنگیان است که به عنوان بخش صاحب 
فکر و اندیشه آرمان های متعالی جامعه را 
پی گیری می کننــد. در هر جامعه ای برای 
اقشار دانشگاهی و فرهنگی، جایگاه ویژه ای 
پیش بینی و اختصاص داده می شــود. در 
کشور ما نیز از همان بدو تاسیس دانشگاه به 
شکل مدرن در سال 1313 این نهاد نقشی 
پیشرو را در گسترش علم و ارتقای جامعه 
به فضای مطلوب ایفا کرده اســت. یکی از 
کارکرد های اصلی دانشگاه آرمان خواهی و 
تعهدات آن به مسائل اجتماعی بوده که در 
بزنگاه های مختلف تاریخی نقش ویژه را ایفا 

کرده است.«
وی افــزود: »برای نمونه دانشــگاهیان در 
جنبش ملی شــدن صنعت نفت و حوادث 
بعد از کودتای 28 مرداد 1332 نقشی ویژه 
خــود را به خوبی ایفا کردند. بعد از کودتای 
28 مرداد نیز یکی از مهم ترین وقایعی که 
در ذهن مردمان کشورمان باقیمانده روز 16 
آذر است که به عنوان روز دانشجو نیز ثبت 
شده است. این روز به نمادی برای دانشجویان 
تبدیل شده و در تمامی سال ها و دهه های 
گذشته یاد شهیدان این روز که در مخالفت 
با حضور نیکسون، رئیس جمهور آمریکا بود، 
گرامی داشته می شــود. در دهه های 40 و 
50 تحولی بزرگ در عرصه دانشگاهی رقم 
خورد که آن هم عبارت بود از خروج این نهاد 
از کانون حضور افراد وابسته به طبقات بالا و 
مرفه جامعه. در این دوران ورود طبقات پایین 
به دانشگاه، فضا را به مراتب سیاسی تر کرد که 
مهم ترین نمود آن طرح مبارزه دانشجویان با 

موضوع استبداد در دهه 50 بود.«
متاسفانه قانونی برای عدم ورود نهاد های 

امنیتی به دانشگاه وجود ندارد
این اســتاد دانشــگاه در بخش دیگری از 
اظهارات خود با تاکید بر این که در سال های 
وقوع انقلاب دانشگاه خود را به عنوان یک از 
رهبران اصلی مبارزه با رژیم پهلوی تبدیل 
کرد، ادامه داد: »بعد از انقلاب نیز شــاهد 
13 آبان هســتیم که در آن دانشــگاهیان 
یک واقعه تاریخی را رقم زدند. در تداوم این 
نقش آفرینی شاهد هستیم که در سال های 
جنگ تحمیلی نیز نقش انجمن های اسلامی 
در جنــگ و فضا های مدیریتــی روندی 
افزایش داشــت. در این ســال ها همچنان 
دانشگاه حرف اول را در تحولات اجتماعی 
و سیاسی داشت. این نهاد یکی از ستون های 

اصلی توسعه، پیشرفت و آمال های جامعه 
بود. متاســفانه در چند دهه اخیر شــاهد 
بی مهری های جدی تری هستیم که نشان 
می دهد، حاکمیــت و حوزه قدرت چندان 
رغبت و علاقه ای به تعامل با دانشجویان و 
فضای دانشــگاهی ندارد. هر چند در ظاهر 
توجه و اعتنا به نهاد دانشــگاه مورد اشاره 
قرار می گیرد، اما در عمل چنین روندی را 
شاهد نیســتیم. نماد بارز این امر حمله به 
کوی دانشگاه تهران در ســال 78 بود که 
همچنان 18 تیر را به نمادی در سابقه ذهنی 

دانشگاهیان و مردم تبدیل کرده است.«
حق شناس در ادامه گفته های خود در ارزیابی 
نوع موضع گیری وزیر علوم و ریاست دانشگاه 
صنعتی شریف، به فرارو گفت: »متاسفانه در 
ســال های اخیر ایجاد محدودیت و کاهش 
وزن جنبش های دانشجویی را شاهد بوده ایم. 
در حوادث اخیر نیز شاهد هستیم مسئولین 
اشتباهی جدی را در پی مرگ خانم مهسا 
امینی مرتکب می شــوند که تبعات آن به 
دانشگاه نیز کشیده می شود. اساسا مشخص 
بود که دانشــگاهیان در قبــال این حادثه 
ســکوت نخواهند کرد؛ لذا ضروری به نظر 
می رسید که مسئولان خود را برای واکنش 
دانشــجویان آماده می کردند. اما متاسفانه 
وزارت علوم در این زمینه تمهیدات لازم را 
نیاندیشیده بود. این وزرات خانه به جای دفاع 
از حقوق دانشــجویان و دانشگاه، به نوعی 
فضای حوزه امنیتی و برخورد با دانشجویان 
را نمایندگی کرد. در حوادث دانشگاه شریف 
به جای این که شــاهد حمایت وزیر علوم 
و رئیس دانشگاه از اســاتید باشیم شاهد 
همراهی آن ها با رویکرد امنیت محور بودیم.«

وی افــزود: »اساســا در تمــام جهان نوع 
موضع گیــری، انتقــادات و کنــش ورزی 
دانشــجویان بــه رادیکال تــر بــودن از 
موضوع گیری عمومی شــناخته می شود، 
اما مدیریت آن با واکنش های منطقی و نه 
امنیتی صورت می گیرد. متاســفانه مقابله 
با اعتراضات دانشجویان با حضور نیرو های 
امنیتی، نظامی و حتی در پدیده ای عجیب تر 
لباس شــخصی ها، آن هم در دانشــگاهی 
همچون دانشــگاه صنعتی شریف که نماد 
علمی ایران در جهان اســت، اقدامی بسیار 
اشــتباه بود. این رخداد بعد از حادثه حمله 
به کوی دانشگاه، نقطه تاریک دیگری را در 
نوع تقابل با نهاد دانشگاه رقم زد. اگر مختصر 
هوش و درایتی وجود داشــت نباید چنین 

اتفاقی می افتاد.«
ضرورت حذف نگاه خودی و غیرخودی برای 

بازگشت آرامش به دانشگاه
این اســتاد دانشگاه در بخشــی دیگری از 
گفته های خود در ارتباط با راه حل بازگشت 
آرامش به دانشگاه و بازگرداندن این نهاد به 
رسالت های اصلی خود تاکید کرد: »اساسا 
رســالت اصلی دانشگاه را باید تولید علم و 
دانش دانست. دانشگاه موتور پیشرفت علمی 
کشــور بوده و در هر حوزه  ای که کاســتی 
وجود داشته باشد، باید دانشگاه در آن حوزه 
ورود کند. طبیعتا می بایست دانشجو و استاد 
با استاندارد های خاص خود حرکت کنند. 
نمی توان با دخالت ها و ممیز های که عمدتا 
علمی نیز نیستند، رسالت اصلی دانشگاه را 
حفظ کرد. متاسفانه تولید و فراگیر شدن 
نگاه خودی و غیرخودی بر جذب اساتید در 
دانشــگاه، عملا این نهاد را از کارکرد اصلی 
خود دور کرده است. زمانی که ثمره سال ها 
مشــقت و تلاش یک دانشجوی نخبه در 
دانشــگاه دیده نمی شود و امیدی به آینده 

وجود ندارد، عملا ریشه نارضایتی و احساس 
تبعیض در میان دانشجویان دوانده می شود. 
وقتی که این موضوع با مســائل بیرون از 
محیط دانشــگاه قرابت و هم راستایی پیدا 
می کند، به موجــی از نارضایتی و اعتراض 
تبدیل می شود. اساسا باید در انتخاب اساتید 
توانایی ها علمی و نه میزان تعهد مورد ملاک 
قرار بگیرد. دخالت در فضای علم و تخصص 
باید به حداقل برسد. تغییر بنیادین نگاه به 
استاد، دانشجو و نهاد دانشگاه یک ضرورت 
غیر قابل انکار اســت. طبیعتا باید میزان 
تســاهل و مدارا در برابر اعتراضات دانشگاه 
بسیار بیشتر باشد. اگر به فوران های مقطعی 
اعتراضات دانشجویان اجازه داده نشود، این 

موضوع در یک نقطه به اوج خواهد رسید.«
دانشگاه بعد از انقلاب، مدافع عدالت، آزادی 

و فرهنگ ملی - مذهبی بوده
غلامرضا ظریفیان، در بخش ابتدایی اظهارات 
خود در تحلیل حادثه دانشگاه شریف تاکید 
کرد: »دانشــگاه از بطن تاســیس در سال 
1313 تــا به امروز، عــلاوه بر وظیفه ذاتی 
خود یعنی تولید علم نقشی پیش رو را در 
تحولات کشور داشته است. تنها یک سال 
بعد از تاسیس دانشگاه تهران، در سال 1314 
در ارتباط با یک مساله بیرون از دانشگاه، به 
طور مشــخص »حقوق معلمــان«، اولین 
گردهمایی خود را برگزار و تحصن کردند. 
در واقع دانشگاه علاوه بر تولید دانش، همواره 
کانون فعالیت های اجتماعی و سیاسی بوده 
است. در تبیین چرایی این کانونیت دانشگاه 
باید به نبود احزاب واقعــی در ایران توجه 
داشــت. احزاب در معنای مدرن آن وظیفه 

پرورش نخبگان و رهبری مطالبات جامعه 
را بر عهده دارند، اما در وضعیت عدم ایفای 
چنینی نقشی این دانشگاه بوده که بار اصلی 
مســئولیت های اجتماعی را عهده دار شده 

است.«
وی افــزود: »اگــر در تحولات سیاســی 
-اجتماعی تاریخ معاصر کشور دانشگاه کنار 
گذاشته شــود، بخش عظیمی از تحولات 
قابل فهم نیستند. دانشگاه در تحولات بعد 
از نهضت ملی شدن صنعت نفت و حتی در 
روند انقلاب اســلامی ایران در سال 1342 
نقش دانشگاه، بســیار تعیین کننده بوده 
است. در بسیاری از تحصن های بزرگی که 
علما و بــزرگان حوزه رهبری می کردند در 
دانشگاه تهران برگزاری می شد. در سال های 
بعد از انقلاب نیز نقش دانشگاه در تحولات 
سیاسی کشور بسیار مهم بوده است. دانشگاه 
به عنوان کانون اصلــی جامعه پذیری، در 
سال های بعد از انقلاب نقش مدافع عدالت، 
آزادی و فرهنگ ملی - مذهبی را بر عهده 

داشته است.«
مسائل دانشگاه باید در خودِ دانشگاه حل 

شود
این اســتاد دانشــگاه در بخش دیگری از 
گفته های خود با تاکید بر این که در جامعه 
ایران امروز شکاف های و کاستی های بزرگی 
وجود دارد، ادامه داد: »به طور حتم دانشگاه 
در مواجهه با این مسائل موضع گیری خواهد 
کرد. حال اگر این مســاله را به رســمیت 
بشناسیم که دانشگاه همواره در کنار رسالت 
علمی خود مســئولیت اجتماعی داشته، 
کنش های اعتراضی اخیر قابل درک است.«

ظریفیان در ادامه تصریح کرد: »در تحولات 
چند دهه اخیر با نوعی کاهش کنش های 
سیاسی در دانشگاه مواجه بوده ایم، اما همواره 
این ظرفیت وجود داشته است. در گذشته 

با نوعی سکوت منفعلانه مواجه بودیم، اما 
اکنون با ایفای نقش فعال دانشــجو مواجه 
شــده ایم. در واقــع، در دوره دوم ریاســت 
جمهوری مرحوم هاشــمی رفســنجانی 
که دوران پایان جنگ همــراه بود، فضای 
دانشگاهی که بیشــتر تحت تاثیر جنگ 
تحمیلی بود، شــاهد فعال شــدن مجدد 
جنبش های دانشجویی بودیم. در تحولات 
بعد از دولت هاشــمی، چه در 2 خرداد 78 
و چه در تحولات بعدی، دانشگاهیان نقشی 
کلیدی را در روند مشارکت سیاسی، فعالیت 
در ستاد ها و حتی آسیب شناسی سیاسی و 

اجتماعی داشتند.«
وی افزود: »در عین حال باید توجه داشت 
که ما با فضایی متکثر در دانشگاه مواجهه 
بوده و همواره مواضع متضاد حضور داشته اند. 
در ماجرای اعتراضات اخیر نیز مشخص بود 
که دانشجویان در سطحی گسترده واکنش 
نشــان خواهند داد. اما متاسفانه با گذشت 
یک تجربه حداقل 30 ساله از جنبش های 
دانشجویی، هنوز مدیریت متناسب با این 
شرایط را نداریم. متاسفانه این مساله درک 
نمی شــود که هر وقت دانشــجو خاموش 
باشد، باید نگران بود و نه زمانی که این نهاد 
سرزنده باشد و نسبت به مسائل اجتماعی 
موضع گیری داشته باشد. در فضای دانشگاه 
ممکن است اعتراضات خاصی صورت بگیرد؛ 
حتی خــودِ قانون گذار نیز به این امر توجه 
داشته که باید مسائل دانشــگاه در درون 
دانشــگاه قابل حل است. اگر مسائل درون 
دانشگاه حتی با فرض داشتن مطالبه غلط، 
به صورت درونی حل شود، دانشجو هیچ گاه 

منشاء بحران نخواهد بود.«

نیاموخته ایم محیط دانشگاه را چگونه 
مدیریت کنیم

ظریفیان در ادامه گفته هــای خود اظهار 
داشــت: »همواره این تجربه وجود داشته 
که هر گاه بحرانی ظهور کند، دانشگاه پیام 
خاص خــود را دارد. اما بعد از عدم مداخله 
نهاد هــای بیرونی همواره شــاهد بوده ایم 
دانشگاه همزمان با رســاندن صدای خود، 
به رسالت اصلی خود بازگشته است. حال 
نوع مواجهه با اعتراضات دانشــگاه تربیت 
مدرس به هیچ عنوان مدیریت درستی نبود. 
متاسفانه ورود افراد لباس شخصی با هویت 
نامشــخص و نیرو های امنیتی حاصل اش 
یک برخورد های نگران کننده است. اساسا 
شــهروندان به موضوع دانشگاه با توجه به 
حضور فرزندان و نزدیکان شان در این نهاد 
حساســیت دارند و هر رخدادی مشابه با 
آن چه در دانشگاه شــریف اتفاق افتاد، به 
یک مساله ملی تبدیل می شــود. به ویژه 
زمانی که چنین رخداد هایی در دانشگاه های 
معتبر کشور به ویژه در دانشگاهی همچون 
شریف باشد، ابعادی فراملی نیز پیدا خواهد 
کرد. بنابراین، این جاســت که بحث تجربه 
30 ساله و مدیریت درست مسائل دانشگاه 
اهمیت می یابد. چنین تصور می کنم که ما 
نیاموخته ایم، با محیط دانشگاه که می بایست 
تبلور تزریق امید به جامعه باشــد، چگونه 

برخورد نماییم.
تکرار حوادث دانشگاه شریف خسارت های 

جبران ناپذیری بر جای می گذارد
این استاد دانشــگاه تهران افزود: »در ابتدا 
باید توجه داشــت اتفاقاتی همانند آن چه 
در دانشگاه شــریف رخ داد، خسارت های 
جبران ناپذیر کوتاه مــدت دارد. همچنین 
این حادثه خسارت های بلندمدتی همچون 
اشــاعه ناامیدی در نســل جوان و افزایش 

بی اعتمادی را به همراه خواهد داشت. همین 
امر می توان زمینه ساز افزایش موج مهاجرت 
نخبه گان در کشور باشد. همچنین، تکرار 
این حوادث بی تفاتی و انزوای اجتماعی را به 

همراه خواهد داشت.«
از خاموشی دانشگاه نباید خوشحال بود؛ باید 

تکثر ها به رسمیت شناخته شود
این فعال سیاســی در ارتباط با راه حل های 
بازگشت دانشگاه به کارکرد اصلی و آرامش 
تاکید کرد: »در ارتباط با راه حل ها در ابتدا 
باید دانشــجویان بازداشت شده آزاد شوند. 
در سطح دوم، اگر افراط و تفریطی صورت 
گرفته با سازوکار درون دانشگاهی با مساله 
مواجه شد. سوم این که به هیچ عنوان اجازه 
داده نشود نیرو های بیرونی و ناشناخته که 
وججهه امنیتی دارند، در مســائل دانشگاه 
دخالت داشته باشند. در سطح چهارم، باید 
با دانشجو گفتگو صورت بگیرد؛ کرسی های 
آزاداندیشــی در معنای واقعــی آن انجام 

بگیرد.«
ظریفیان در پایان تاکید کرد: »دانشگاه یک 
مینیاتوری از جامعه است؛ مینیاتوری که از 
طبقات، گروه های قومی و گرایشات مختلف 
در آن وجــود و حضور دارند. نمی شــود با 
یک کلان روایت چنین مینیاتور متکثری 
را کنترل کند؛ لذا باید تســاهل و تکثر در 
خواسته ها، ذائقه ها، گرایشات و ... به رسمیت 
شناخته شــود. در صورت عدم به رسمیت 
شــناختن این تکثر ها به طور حتم شاهد 
افراط و تفریط خواهیم بود. در مجموع، نباید 
از این که دانشگاه یک محیط خاموش باشد، 
نباید خوشحال بود؛ چرا که خاموشی مقطعی 
موجب خواهد شد که مطالبات انباشت شود 
و در نقطه ای فوران کند؛ بنابراین مدیریت 
فرهنگ سیاسی دانشگاه باید توسط خود 
دانشگاهیان به صورت حرفه ای انجام بگیرد.«

اقتضای سن و روحیات آرمان گرایانه 
دانشجویان موجب ورود آن ها مسائل 

سیاسی است
فواد ایزدی، در بخش ابتدایی اظهارات خود 
در تحلیل حادثه دانشــگاه شــریف تاکید 
کرد: این که داشجویان در دانشگاه دغدغه 
سیاسی یا حتی اعتراض و فعالیت سیاسی 
داشته باشــد، نه تنها امری منفی نیست 
بلکه امری مثبت و ایجابی نیز اســت. سن 
دانشجو و روحیات آرمان خواهانه آن ها اقتضا 
می کند در مسائل مهم کشــور خود ورود 
کند. در میان دانشجویان در ابتدا روحیه ای 
آرمان گرایانه وجود دارد و این در ادامه است 
که روحیــات محافظه کارانه پیدا می کنند. 
حتی این که دانشجویان در حوزه های فراتر 
از مسائل درسی و علمی ورود کنند مشکل 
خاصی ندارد. منتهی این اعتراضات سیاسی 
بهتر است بر اساس شواهد، منطق و واقعیات 

باشد و نه بر اساس داده های اشتباه.«
اشتباه و عدم آمادگی مسئولان دانشگاه 

شریف خطای دوم را توجبه نمی کند
فواد ایزدی در بخشــی دیگر از گفته های 
خــود در ارتباط با عملکــرد وزیر علوم و 
مسئولان دانشگاه صنعتی شریف در وقوع 
وقایع ناخوشایند اتفاق افتاده، تاکید کرد: 
»از این که مسئولان این دانشگاه آمادگی 
داشته اند یا خیر اطلاعی ندارم. حال فرض 
را بر این بگیریم که مســئولان دانشــگاه 
شریف آمادگی نداشته و در تصمیمت شان 
اشــتباه کرده اند، اما این امر خطای دومی 
را توجبــه نمی کند. قاعدتا اتفاقی که باید 
صورت بگیرد این است که روند به صورت 
درستی مدیریت شــود. دانشجویان این 
دانشــگاه به عنوان هموطنانی هستند که 
بیشــتر نخبه بوده و از توانایی های علمی 
ویژه برخوردار هســتند. همیــن افراد در 
آینده اســاتید دانشگاه شــریف خواهند 
شد و مســئولیت های بزرگی را بر عهده 
می گیرند؛ لذا نباید اجازه داد فضایی ایجاد 
شود دشــمنانی که هم دشمن دانشگاه و 
مسئولان هستند، از وقایع اتفاق افتاده سود 

بیرند.«

روایت

 متاسفانه تولید و فراگیر شدن نگاه خودی و غیرخودی بر جذب اساتید در دانشگاه، 
عملا این نهاد را از کارکرد اصلی خود دور کرده است. زمانی که ثمره سال ها مشقت و 
تلاش یک دانشجوی نخبه در دانشگاه دیده نمی شود و امیدی به آینده وجود ندارد، 

عملا ریشه نارضایتی و احساس تبعیض در میان دانشجویان دوانده می شود

,,
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بالاترین ریسک اوراق مالی در بحران های سیاسی است؛
تکرار ریزش شاخص در سال های ۹۸ و ۸۸

یک کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: 
در اعتراضات و بحران سیاســی، بالاترین 
ریســک متوجه اوراق مالی می شود که 
این روند در تمام اقتصادهای دنیا تحقیقا 
تجربه شده  اســت و تنها محدود به بازار 
ایران نمی شــود. در واقع بالاترین ریسک 
برای بازارهای مالی، ریسک های سیاسی 

و بحران های سیاسی است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« حمید 
میرمعینــی در گفت وگو بــا ایلنا با بیان 
اینکه هر اتفاقی که منشــا آن نگرانی از 
آینده باشــد بر بازارهــای مالی از جمله 
بازار سرمایه و بورس اثر منفی می گذارد، 
اظهار داشــت: مهم تریــن عامل ریزش 
شــاخص در چنــد روز گذشــته بحث 
اعتراضات بوده و همین اعتراضات باعث 
شد احســاس ترس در بازار حاکم شود و 
این یکی از متغیرهای اثرگذار در کل روند 
معاملات است. اساسا هر عاملی که باعث 
کاهش امنیت ســرمایه گذاری شود، افق 
سرمایه گذاری و شاخص های اقتصادی را 

تحت تاثیر قرار می دهد.   
وی بــا تاکید بــر اینکه شــاخص های 
بورس به عنوان شــاخص های پیش نگر 
ســریعا از این اتفاقات تاثیر می پذیرند و 
ســرمایه گذاران در بازارهای مالی اولین 
این  سرمایه گذارانی هســتند که سریعا 
تاثیر را در تصمیمات خود لحاظ می کنند، 
گفــت: دقیقا همین افــت و ریزش ها را 

درسال 98 و 88 تجربه کردیم.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: این روند 
ریزش در مواقع بحران های سیاســی در 
تمام دنیا اتفــاق می افتد و در اعتراضات 

و بحران سیاسی، بالاترین ریسک متوجه 
اوراق مالی می شود که این روند در تمام 
اقتصادهای دنیا تحقیقا تجربه شده  است 
و تنها محدود به بازار ایران نمی شود. در 
واقع بالاترین ریسک برای  بازارهای مالی، 
ریسک های سیاسی و بحران های سیاسی 

است.  
میرمعینی ادامه داد: دومین عوامل ریزش 
شاخص در این چند روز اخیر، به نتیجه 
نرسیدن مذاکرات برجام بود و در همین 
دوره اعتراضات، اخبــار مایوس کننده از 
روند مذاکرات منتشــر شد، بنابراین این 

دو اتفاق مهمترین عوامل کاهش شاخص 
شــدند و حجم معامــلات در این مدت 

کاهش پیدا کرد.
وی گفــت: علاوه بر ایــن دو عامل موثر،  
داده های خوبی از اقتصاد هم نمی بینیم؛ 
رشــد نقدینگی به 5 هــزار و 400 هزار 
میلیارد تومان رسیده که سیگنال نگران 
کننده نسبت به آینده است و برنامه جدید 
اقتصادی هم اعلام نشده و قیمت گذاری 
و مشکلاتی که از گذشته وجود داشتند 
همچنان باقی مانده اند. در حالی که بازار 
تشــنه و مترصد یک اقدام مناسب برای 

حل مشکلات اســت، در این مدت هیچ 
اقدام موثری برای کاهش فشار مشکلات 

ندیده ایم.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
دولت اقدام موثری برای تغییرات برنامه در 
جهت مثبت شدن شاخص های اقتصادی 
و  سیاست گذاری کلان اقتصادی نداشته، 
تاکید کرد: در این مدت نه تنها بازار هیچ 
خبر مثبتی را مشاهده نکرده  است که از 
آن تاثیر بگیرد بلکه نشــانه های افزایش 
نرخ دلار و طلا و ســایر بازارهای موازی 
و احساس خطر این بازارها را شاهد بوده  

است.
میرمعینی در پاســخ به این ســوال چرا 
بورس همانند ســال 99 از افزایش نرخ 
دلار تاثیر مثبت برای افزایش شــاخص 
نمی پذیرد، اظهار داشت: در آن دوره، نرخ 
دلار تحت تاثیر سیاست گذاری های غلط 
برای پایین نگه داشتن قیمت ارز بود اما 
در ایــن مدت نرخ ارز بــه مرور به ارزش 
ذاتی قابل پیش بینی رسید و افزایش نرخ 
ارز منجر به افزایش سودآوری شرکت ها 
هم شد و تاثیر خود را بر روی بازار سرمایه 

هم گذاشت.
وی تاکید کرد: البته باید توجه داشت که 
این افزایش نرخ دلار ناشــی از داده های 
سیاسی است و متاثر از داده های اقتصادی 
نیست و بیشــتر به نگرانی های سیاسی 
برمی گــردد، هر موضوعی که منشــا آن 
نگرانی نسبت به آینده  باشد تاثیر منفی 

بر روی بازارهای مالی خواهد داشت .
دسترســی  درباره  همچنین  میرمعینی 
فعالان و ســهامداران درایــن روزها که 
شــاهد قطعی پی در پی اینرنت هستیم، 
گفــت: از لحاظ ایجاد اختــلال در روند 
معاملات و محدودیت دسترسی افراد به 
سامانه معاملات گزارشــی نشنیده ایم و 
شاهد اختلال جدی که باعث محدودیت 
دسترســی افراد به ســامانه معاملات و 
سامانه انلاین شود، نبودیم. البته با روشن 
شــدن فیلترشــکن ها امکان دسترسی 
به  سامانه معاملاتی و سامانه های بانکی 
وجود نداشــت و برای انجام معاملات و 
انجام عملیات بانکی باید فیلتر شکن قطع 

می شد.

بیت کوین در آستانه سقوط
بر اســاس آخرین وضعیت بــازار رمزارزها 
بیت کوین ســقوط می کند، زیــرا گزارش 
مشاغل ایالات  متحده سیگنال های افزایش 
بیشــتر نرخ بهره فــدرال رزرو را نشــان 

می دهد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
کوین، از لحاظ تاریخی، اکتبر ماه تغییرات 
قیمتی مثبت برای بیت کوین )BTC( بوده 

است با این حال، با پایان یافتن اولین هفته کامل ماه اکتبر، بیت کوین از 20 هزار 
و 146 دلار به 19 هزار و 550 دلار در روز جمعه کاهش یافت که نشــان دهنده 

کاهش سه درصدی نسبت به روز قبل از آن است.
چندین ســکه اصلی از جمله سولانا، دوج کوین، آوالانچ و لایت کوین نیز بین سه 
درصــد تا چهار درصد ضرر کردند زیرا ارزش بازار کریپتو به زیر یک تریلیون دلار 

رسیده است.
در میان 10 ارز دیجیتال بزرگ، ریپل و کاردانو تحت کمترین آسیب قرار گرفتند 

که به ترتیب 0.6 و 0.8 درصد کاهش ثبت کردند.
اتریوم، دومین ارز دیجیتال بزرگ از نظر ارزش بازار، 1.2 درصد کاهش یافت.

ایــن تغییرات جدید پس از انتشــار گزارش شــغلی وزارت کار ایالات متحده در 
ســپتامبر رخ می دهد که بیان می کند اقتصاد آمریکا 263 هزار شغل جدید اضافه 

کرده و نرخ بیکاری با کاهش 0.2 درصدی به 3.5 درصد رسیده است.
اگر چه رشد مشاغل در مقایسه با افزایش 315 هزار نفری در ماه آگوست کاهش 
یافته است که کمترین افزایش ماهانه از آوریل 2021 را نشان می دهد اما اقتصاد 
ایالات متحده همچنان قوی اســت. این قدرت احتمالاً تشدید سیاست های پولی 

تهاجمی تر را پیش از نشست بعدی فدرال رزرو در نوامبر افزایش می دهد.
بازدهی خزانه داری ایالات متحده نیز پس از انتشــار داده ها در مقایسه با سهامی 

که در روز جمعه با کاهش باز شد، جهش کرد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 946.24 میلیارد دلار 
برآورد می شــود که این رقم نســبت به روز قبل 1.21 درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر 39.56 درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین بوده که 

در یک روز 0.46 درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 24 ســاعت گذشته 51.99 میلیارد دلار است 
که 4.85 درصد کاهش داشــته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر 3.12 میلیارد دلار است که 6.00 درصد از کل حجم 24 ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال است. حجم تمام ســکه های پایدار اکنون 47.28 میلیارد دلار است که 

90.93 درصد از کل حجم 24 ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

 ۸۳ میلیارد تومان قاچاق در نیمه 
اول امسال

معاون نظارت و بازرســی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان تهران از تشــکیل 
بیش از 83 میلیارد تومــان پرونده قاچاق 
در نیمه اول امســال خبــر داد و گفت که 
توتون و تنباکو، سیگار، لوازم خانگی، لوازم 
آرایشی و بهداشتی و لوازم خودرو بیشترین 

کشفیات بوده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 

از ایســنا، ســعید محمدی پور با بیان اینکه در نیمه اول امسال 384 هزار و 382 
مورد بازرسی در تهران انجام شده، گفت: در نتیجه این بازرسی ها  تعداد 37 هزار 
و 549 پرونــده تخلف به ارزش بیــش از 600 میلیون تومان در معاونت نظارت و 
بازرسی سازمان صمت تهران تشکیل شده است. بیشترین بازرسی ها در این مدت 
از واحدهای نانوایی، مرغ و گوشــت، لبنیات و اقلام اساسی بوده که جهت تعیین 

تکلیف به مراجع ذی صلاح ارجاع شده است.
بــه گفته وی در مدت یاد شــده 40 هزار و 703 مورد بازرســی در زمینه کالای 
قاچــاق انجام که در نتیجه آن تعداد 315 پرونــد به ارزش بیش از 83 میلیارد و 
200 میلیون تومان تشــکیل شده که توتون و تنباکو، سیگار، لوازم خانگی، لوازم 

آرایشی و بهداشتی و لوازم خودرو بیشترین کشفیات بوده است.
معاون نظارت و بازرســی سازمان صمت استان تهران در ادامه با اشاره به برگزاری 
گشت های مشترک بازرسان این سازمان با تعزیرات حکومتی، بازرسان اتحادیه ها، 
بهداشــت و درمان و پلیس امنیت اقتصادی و غیــره، گفت که در این بازه زمانی 
30 هزار و 973 مورد گشــت مشترک به ارزش بیش از 100 میلیارد تومان انجام 

شده است.
محمدی پور درباره شکایات ارســال شده به این سازمان نیز اظهار کرد: در شش 
ماهه امســال 68 هزار و 289 شــکایت به معاونت بازرسی ارسال شده که از این 
تعداد، 31 هزار و 447 مورد متخلف و  36 هزار و 842 مورد غیر متخلف بوده اند.
به گفته وی بیشــترین شــکایات مردمی نیز مربوط به گرانفروشی، کم فروشی و 

تقلب بوده است.
رئیس انجمــن تولیدکنندگان، وارکنندگان و صادرکننــدگان محصولات دخانی 
اخیــرا از افزایش قاچاق ســیگار در ســال جــاری به دلیل اختــلاف قیمت این 
 محصول با کشــورهای همســایه خبر داده بود و در تیر ماه نیز گفته بود که هر 
کدام از دستفروشــان در بازار مولوی تقریباً به اندازه یک خاور بار قاچاق در مقابل 
خود چیده اند و اجرای طرح شناســه کالا به تنهایی بر کاهش قاچاق سیگار بی اثر 

است.
وی سال قبل مصرف سالانه تنباکوی معسل در کشور را 10 تا 12 هزار تن اعلام 
کرده بود که بر اســاس گفته های او تنها 2000 تا 3000 تن از نیاز سالانه کشور 
در بخش تنباکوی معسل در داخل تامین می شود و بیش از 8000 تن باید سالانه 

به کشور وارد شود.

  کاهش نرخ ســود بیــن بانکی بــرای دومین 

هفته متوالی
نرخ ســود بین بانکی بــرای دومین هفته 
متوالی کاهشی شد و به نرخ 20.88 درصد 

رسید.
بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از تســنیم، بر اساس جدیدترین اعلام 
بانک مرکزی نرخ ســود بین بانکی در 13 
مهرماه با کاهش نســبت بــه هفته قبل به 

20.88درصد رسید.
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به 6 مهر برابــر 20.9 درصد بود؛ تازه ترین 
گزارش بانک مرکزی نشــان میدهد که این نرخ در هفته گذشــته نیز مانند هفته 

منتهی به 6 مهر کاهشی بوده است.
 جدول نرخ ســود منتشــر شــده از ســوی بانــک مرکزی نشــان مــی دهد،
 روند رو به رشــد نرخ ســود بازار بین بانکی از فروردین ماه امســال آغاز شد و از 
20.36 درصــد در یازدهم فروردین ماه امســال بــه 21.31 درصد در 30 تیرماه 

1401 رسید.
 ایــن نرخ پــس از صعود به ســقف ســال جــاری خــود یعنــی 21.31درصد 
در 30تیرماه، تا 19مرداد مسیر کاهشی در پیش گرفته و به 20.59درصد رسیده 

بود.

خبر

چه خبر از تحولات در وعده های خودرویی دولت سیزدهم؟

وعده کاهش قیمت خودرو از اول هم اشتباه بود
قریب به یک ســال و اندی از عمر دولت 
سیزدهم می گذرد اما به باور کارشناسان، 
هنــوز هیچ یک از وعده هــای خودرویی 
این دولت نتیجه نداده اســت. وعده های 
همچون تنظیم بازار، جهش تولید، کاهش 
قیمت، خصوصی ســازی و از ســرگیری 

واردات و...
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین؛ اوایل اســفند سال گذشته 
که رییس جمهور بــه بازدید ایران خودرو 
رفت، فرمانی هشــت ماده ای را صادر کرد 
که در آن به مسائل مهمی مانند واردات، 
تنظیم بازار، حــذف و اضافه خودروها و 
خصوصی سازی پرداخت. برخی از بندهای 
فرمان هشــت ماده ای ابراهیم رییسی اما 
با وجود تعییــن بازه زمانی، هنوز اجرایی 

نشده یا در مرحله قابل قبولی قرار ندارند.
دولت ســیزدهم و البته وزارت صمت از 
همان روزهای نخســتین عمر خود بنا را 
بر آن گذاشتند که تغییر و تحولاتی ویژه 
در خودروســازی ایجاد کننــد و در این 
راستا سه سیاســت در حوزه های کلان، 
تولید و بازار را تعریف کردند؛ سیاســتی 
که به اعتقاد کارشناسان، خروجی خاصی 

نداشته است.
دیگــر وعده بزرگ دولت نیز آزادســازی 
واردات بود که با وجود گذشــت نزدیک 
به شش ماه از دستور رئیس جمهور دراین 
مورد، هنوز وارد فاز اجرا نشده و در مرحله 
آیین نامه درجا می زند. این در شــرایطی 
اســت کــه وزارت صمت برای امســال 
نیز وعده تولید یک میلیــون و 600هزار 
دســتگاهی را داده، اما خودروســازان از 

برنامه عقب هستند.
در رابطه با شرایط کنونی صنعت خودرو، 
امیرحســین کاکایی، کارشناس صنعت 
خودرو گفت: متاسفانه هیچ نکته مثبتی 

در حوزه خودرو نمی بینــم. البته از روز 
اولی که سیاســت ها اعلام شــد، گفتیم 
به دلیــل این که سیاســت ها با یکدیگر 
متناقض اســت، نتایــج متناقضی را در 
پی خواهد داشــت. ایــن موضوع را هم 
دیدیم. مثال ســاده اش، سامانه متمرکز 
خودرو بود. ما از روز اول اعلام کردیم که 
ایجاد این سامانه اشتباه است و به نتیجه 
نمی رسد. همه بعد از 6 ماه دیدند که چه 

اتفاقی افتاد.
وی با اشــاره بــه اعــلام قیمت گذاری 
دستوری  قیمت گذاری  افزود:  دستوری، 
اعلام شد، اما از آن طرف گفتند که تولید 
باید یــک میلیون و 600 هــزار خودرو 
شــود، یعنی افزایش 60 درصدی داشته 
باشد. با این حال، دیدیم که خود دولت 
کوتاه آمده و بدون سر و صدا خودروها از 
قرعه کشی خارج می شوند. اخیرا دیدیم 
که اعلام شــد خودروهای سایپا نیاز به 
قرعه کشــی ندارد، چون قیمت ها به حد 
قیمت بــازار آزاد رســید و مردم عادی 
خرید می کننــد و دیگر صف نمی بندند. 
مــا از روز اول گفتیم کــه قیمت ها را از 
حالت دســتوری خارج کنیم و قیمت ها 
آزاد شــود، خودبه خود همه چیز درست 

می شود.
این کارشناس صنعت خودرو تصریح کرد: 
یک مدتی هم خودرو را به بورس بردند و 
دیدیم چه داستان هایی پیش آمد. البته 
من با ورود خودرو به بورس موافق بودم، 
چون اعتقاد داشتم بهتر از قیمت گذاری 

دستوری است.
کاکایی متذکر شد: همه ما الان مشاهده 
می کنیــم قیمت هایــی که بــه قیمت 
بازار رســیده، با 10 درصــد زیر قیمت 
خودروســازان می فروشــند و دیدیم که 

چقدر در بازار تعادل برقرار شد.

قیمت ها پایین نیامد که هیچ، بالاتر هم 
رفت!

این کارشــناس صنعت خودرو در ادامه 
گفت: با وجود وعده ها، قیمت ها که پایین 
نیامد که هیچ، بالاتر هم رفت. تولید هم 
بالاتر نرفته اســت و اعداد و ارقام این را 
نشــان می دهد. معاون حمل ونقل وزارت 
صمت اعلام کرد که نســبت به پارسال 
283 درصد تولید تجاری مان بالا رفته و 
در 6 ماهه اول امســال 400 هزار خودرو 
شده اســت. در حالی که دولت قول یک 

میلیون و 600 هزار خودرو را داده است.
وی افزود: وعده ها از ابتدا هم غلط بود. در 
جایی که تورم رســمی دولت 40 درصد 
است و حقوق ها 57 درصد بالا رفت، چه 
انتظاری دارید؟ از سوی دیگر، یک سری از 
کارهــا را هم نکردند. برای مثال، قرار بود 
ارز 4200 تومانی را کامل حذف کنند، اما 

دیدیم که مبنای محاسبه تعرفه را تغییر 
ندادند. این یعنی شــانس آوردیم، وگرنه 

قیمت از این هم بالاتر می رفت.
کاکایی تصریح کــرد: در واقع وعده ها از 
اول اشــتباه بود. یعنی در فضایی که 40 
درصد تــورم داریــم، خودبه خود قیمت 
خودرو بالا می رود و این که ادعا کنید 15 
درصد قیمت خودرو پایین می آید، کاملا 

اشتباه است.
وی عنوان کرد: نکته کلیدی این اســت 
کل وعده هایی که دادند اشــتباه بود. اولا 
درون وعده های خودشــان تناقض داد و 
ثانیا خیلی از آن شرایط محیطی رخ نداد. 
برای مثال، قرار بود تا شــب عید برجام 
درست شود. در رابطه با 7 میلیارد دلاری 
که می گویند پول کره آزاد شده، حداقل 
دو بار تاکنون گفته اند که آزاد شده است.

این کارشــناس صنعت خــودرو متذکر 
می شــود: این یعنی وزیــر صمت و حتی 
رییس جمهــور در حیطه هایــی کــه در 
اختیارشــان نبوده، وعده داده و از ســوی 
دیگر، وزیر صمت در حیطه اختیارات خود 
هم یک سری وعده های متناقض داده است.
این کارشناس صنعت خودرو در رابطه با 
کیفیت خودروهای تولید داخل نیز عنوان 
کرد: کیفیت را همه حس می کنیم و لازم 

نیست درباره آن بحث کنیم.
منتظر خودروهای وارداتی نباشید

کاکایی دربــاره واردات خودرو نیز گفت: 
قرار بود واردات خــودرو اتفاق بیفتد، اما 
مــن از روز اول گفتم که امــکان ندارد 
چنین اتفاقی بیفتد. الان هم می گویم تا 
وقتی برجام درست نشود و تا وقتی روابط 
بین المللی درست نشــود، وارداتی انجام 
نمی شود. اگر هم چنین اتفاقی بیفتد، یک 

واردات رانتی خواهد بود.
وی متذکر شد: تا این لحظه که وارداتی 

انجام نشده و من به شما قول می دهم اگر 
سلامت اداری وجود داشته باشد، تا آخر 
سال هم وارداتی صورت نخواهد گرفت و 
واردات خودرو یک برنامه غیر اجرایی بود.

این کارشــناس صنعت خــودرو تصریح 
کــرد: در رابطه با تنوع، ســرمایه گذاری، 
سهامداری و کاهش هزینه ها هیچ اتفاقی 
نیفتــاد و همه چیز در حــد نمایش بود. 
جالب است که حتی در حوزه ارزبری هم 

در 6 ماه اول سال دنده عقب داشتیم.
کاکایی افزود: یک سری خودروها را اعلام 
کردند از خط تولید خارج شــده اســت. 
سوال این است که چه اتفاقی افتاد؟ الان 
پراید، پژو 405 و سمند از خط تولید خارج 
شده است. چه اتفاقی برای مردم افتاد؟ آیا 

خودرو ارزان قیمت به دست شان رسید؟
صنعت خودرو دائما بدهکارتر می شود

کاکایی تاکید کــرد: ما تازه هنوز به آخر 
ســال نرســیده ایم. صبر کنیــد به آخر 
سال برســیم و من آن جا حال آقایان را 
می پرسم، آن هم با زیان های سنگینی که 

خودروسازی کشور داده است.
وی گفت: شــما فکر می کنید الان چرخ 
صنعت چگونــه دارد می چرخــد؟ دائما 
بدهکارتــر و بدهکارتر می شــوند. اخیرا 
وزارت صنعــت دوزاری اش افتاده و دارد 
دنده عقب می زند. برای مثال، قرعه کشی 
را بــه خودروســازان برگرداندند، ضمن 
این که برق تولید را هم به خودروســازان 
برگرداندند. ما امیدواریــم در 6 ماه دوم 

سال وضعیت یک مقداری بهتر شود.
این کارشــناس صنعت خــودرو با بیان 
این کــه پیمان شــانگهای در حد حرف 
است، متذکر شد: ما الان بیشترین طلب 
را از چینی ها داریم. 22 میلیارد دلار ظاهرا 
از چینی ها طلب داریم. پس مشــکل سر 

جای خود باقی خواهد ماند.

قرار بود واردات 
خودرو اتفاق بیفتد، اما من 
از روز اول گفتم که امکان 
ندارد چنین اتفاقی بیفتد. 
الان هم می گویم تا وقتی 
برجام درست نشود و تا 
وقتی روابط بین المللی 
درست نشود، وارداتی 
انجام نمی شود. اگر هم 
چنین اتفاقی بیفتد، یک 
واردات رانتی خواهد بود



4
یک شنبه 17 مهر 1401/   سال سوم  /   شماره 1317

Vol.3.No.1317/ October 9.2022

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

عی
تما

اج

۳ برابر شدن سالمندان کشور تا ۳۰ سال آینده
طبق برخی گزارش ها، جمعیت سالمندی در 
کشــور تا 30 سال آینده سه برابرمی شود اما 
برنامه ریزی برای حمایت از این قشر همچنان 
آهسته و کند است و اظهارات تریبونی هنوز 
منجر به برنامه های حمایتی مستمر اجرایی و 

پرشتاب نشده است.
ســالمندی فقط دوره ای از زندگی نیست که 

نیازمند توجه سایر اقشار جامعه باشد، بلکه سالمندی دوره استفاده از تجربه و حرکت 
رو به جلو با تکرارنکردن اشتباه های گذشته است. اگر نگاه جامعه به سالمندی فقط این 
باشد که سالمندان نیازمند توجه بیشتر هستند و در واقع نوعی سربار بودن از جامعه 

سالمندی به جوان ترها القا شود، مسیر به غلط پیموده خواهد شد.
هرچقدر به موضوع سالمندی از ابعاد گوناگون پرداخته شود، کافی نیست و نباید این 
موضوع را به تریبون های یک ساعت در سال و آن هم محدود به روز جهانی سالمندی 
دانست. مســئولان مربوطه گمان می کنند با چند دقیقه حرف زدن پای تریبون ها و 
اقداماتی سطحی در زمینه سالمندی، برنامه ریزی کلانی در این زمینه انجام داده اند و 

بار آن را از روی دوش خود پایین گذاشته اند.
پیش از این در گزارشــی با عنوان »ایران در رتبه 75 کیفیت ســالمندی در جهان؛ 
چــه باید کرد؟« در گروه پژوهش ایرنا به موضوع ســالمندی پرداختیم و گفتیم که 
سیاست گذاران در راستای جوان سازی جمعیت، در مورد ازدواج و فرزندآوری تمرکز 
کرده اند، در حالی که حمایت از ســالمندان در همه حوزه ها منجر به این می شود که 

سالمند سالم، فعال و در واقع جوان داشته باشیم.
در حالی که کشورهای توسعه یافته به دنبال حمایت از جمعیت سالمند خود هستند تا 
از تجربه نسلی استفاده کرده و بهره وری را افزایش بدهند، در کشور ما این حمایت ها 

اگر وجود داشته باشد، حداقلی است.
در این گزارش گفته شــده بود که اگر چه در حال حاضر توسعه یافته ترین کشورها، 
ســالخورده ترین نمودار جمعیت را دارند، ولی ســریع ترین سالخوردگی جمعیت در 

کشورهای کمتر توسعه یافته اتفاق می افتد.
همچنین سازمان جهانی بهداشت پیش بینی کرده که بین سال های 2010 تا 2050 
تعداد افراد سالخورده در کشورهای کمتر توسعه یافته در مقایسه با 71 درصد افزایش 

در کشورهای توسعه یافته، 250 درصد افزایش پیدا کند.
نکتــه قابل توجه دیگر در این زمینه، آهنگ متفاوت رشــد جمعیت ســالمندی در 
کشورهای توسعه یافته و سایر کشورها است. افزایش جمعیت سالمندی در کشورهای 
پیشرفته در طول 100 تا 200 سال اتفاق افتاده است، در حالی که در کشورهایی مانند 

ایران، این مسیر در طول 30 تا 40 سال رخ می دهد.
این موضوع می تواند مشــکلات زیادی را به ویژه در زمینه تامین مخارج بهداشتی و 
درمانی ســالمندان به همراه داشته باشد. سالمندان در برابر بیماری ها بیشتر از بقیه 
جامعه آســیب پذیرند و در واقع زمانی که افراد ســالمند می شوند، خطر بسیاری از 
بیماری های مزمن در آنها افزایش پیدا می کند. این افزایش با بســیاری از تئوری های 

سالمندی مطابقت دارد.

 هشدار نسبت به »مـوبـوفـــوبیا« 
ایرانی در کودکان 

عضــو تیم تخصصــی کــودک و نوجوان در 
انجمن ازدواج و خانواده کشور درباره وضعیت 
»موبوفوبیا« )ترس از دور شــدن موبایل( در 
کودکان ایرانی، تصریح کرد: گرچه تحقیقات 
مدونی در این راستا انجام نشده است اما طبق 
تجربیات مــا در مراکز مشــاوره و انجام کار 
کلینیکی و بالینی، از هــر 10 کودک ایرانی 
مراجعه کننــده به کلینیک، 8 کودک عادت 

بســیار شدید به اســتفاده از موبایل دارند و بدون موبایل نمی توانند هیچ کاری انجام 
دهند.

دکتر آســیه اناری در گفت وگو با ایســنا، همزمان با روز کــودک به بیان تعریفی از 
»موبوفوبیا« پرداخت و اظهار کرد: »موبوفوبیا« یعنی هر نوع ترس، استرس و نگرانی که 

به هنگام دورشدن از موبایل به افراد دست می دهد.
به گفته عضو کمیته تخصصی روانشناســی بالینی کودک و نوجوان ســازمان نظام 
روانشناســی و مشاوره کشــور، وقتی موبایل همراه افراد درگیر با »موبوفوبیا« نباشد، 
این افراد قادر به مدیریت احساس ترس، استرس و نگرانی زیاد خود نخواهند بود و به 

شدت حالشان بد می شود.
این روانشناس بالینی کودک و نوجوان با بیان اینکه افراد درگیر با »موبوفوبیا« حاضر 
نیســتند در مکان هایی که موبایلشان از آنها دور باشد حاضر شوند، تصریح کرد: این 
افراد اغلب برای دور نشدن از موبایل در خانه می مانند تا مبادا شارژ گوشی تمام شده 

و از شارژر دور باشند.
اناری در بخش دیگر  ســخنان خود درباره وضعیــت »موبوفوبیا« در کودکان ایرانی 
با تاکید بر اینکــه در این زمینه تحقیقات مدونی وجود ندارد و نمی توان آمار دقیقی 
دراینباره داد، خاطر نشان کرد: با این وجود اما تجربه کار کلینیکی و بالینی ما در مراکز 
مشــاوره نشان می دهد تقریبا از هر 10 کودک ایرانی مراجعه کننده به مراکز مشاوره 
8 کودک عادت بســیار شدید به استفاده از موبایل دارند. به طوری که این کودکان با 
موبایل می خوابد، با موبایل از خواب بلند می شوند و بدون موبایل حاضر نیستند حتی  
غــذا بخورد. این کودکان بدون موبایل از خانه بیرون نرفته و بدون موبایل نمی توانند 

در خانه بمانند.
این روانشناس یکی از دلایل آمار زیاد کودکان مبتلا به »موبوفوبیا« )بر اساس مشاهدات 
کار کلینیکی( را حاصل مراجعه بیش از پیش خانواده ها برای درمان این امر به مراکز 
مشاوره عنوان کرد و ادامه داد: بر اساس تعداد خانواده هایی که با گله و شکایت نسبت 
به این امر به کلینیک های ما مراجعه می کنند می توان گفت که تقریبا از هر 10 کودک 
ایرانی مراجعه کننده به کلینیک، 8 کودک نشــانه هایی از اســترس شدید به هنگام 
دور شدن از موبایل را دارند که به اشکال مختلف خود را نشان می دهد. این کودکان 
وابستگی شــدید به موبایل دارند و بدون موبایل به سختی می توانند خود را سرگرم 
کنند و از همین رو خانواده ها برای درمان این قضیه به مراکز مشاوره مراجعه می کنند.

وی همچنین درباره نشانه های »موبوفوبیا« در کودکان، افزود: اغلب کودکان مبتلا به 
»موبوفوبیا« بدون موبایل سر میز غذا حاضر نمی شوند. بیشتر در خانه می مانند و حاضر 
نیستند هیچ کاری را بدون موبایل انجام دهند و حتی نمی توانند بدون موبایل در خانه 
بمانند و اگر دور از موبایل باشند حالشان بد می شود. این کودکان حاضر نیستند هیچ 

فعالیتی را جایگزین استفاده از موبایل کنند.
عضو هیئت رئیسه انجمن روانشناســی بالینی کودک و نوجوان، این را هم گفت که 
کودکان مبتلا به »موبوفوبیا« دائما در جست وجوی موبایل هستند و به وسیله موبایل 

هر کاری اعم از بازی، تماشای فیلم، دیدن عکس و... را انجام می دهند.
اناری، ترس از دور شدن از موبایل، دائما در خانه ماندن برای شارژر داشتن، عصبانیت 
و پرخاشگری به دلیل دور شدن از موبایل را اصلی ترین نشانه »موبوفوبیا« در کوکان 
دانست و تاکید کرد که اگر کودکی در سن زیر 12 سال روزانه بیش از 3 تا 4 ساعت، 
بی هدف و بدون وجود توجیهی نظیر داشــتن کلاس آنلاین از گوشی استفاده کند، 

می توان گفت نشانه های بروز »موبوفوبیا« در او وجود دارد.
عضو تیم تخصصی کــودک و نوجوان در انجمن ازدواج و خانواده کشــور علت ابتلا 
کودکان به »موبوفوبیا« را در سه بعد عنوان کرد و توضیح داد: از جمله دلایل آن این 
اســت که والدین گوشی را خیلی زود و بدون قوانین در اختیار بچه ها قرار می دهند و 
از طرف دیگر والدین برای اینکه خودشان راحت بوده و آزادی داشته باشند موبایل را 
در اختیار بچه ها قرار می دهند تا ســرگرم شوند. از سوی دیگر والدین الگوی کودکان 
هستند و وقتی والدین همه زندگیشــان موبایل می شود خواسته و ناخواسته الگوی 

استفاده بیش از حد از موبایل را برای فرزندان خود می سازند.
 

خبر

پیش بینی وجود ۵۰۰ هزار کودک بازمانده از تحصیل در کشور
یک پنجم جمعیت کشور را کودکانِ زیر 12 سال تشکیل 
می دهند در این میان اما بررســی وضعیت »سلامت« و 
»بهداشــت« این قشــر حاکی از آن است که حدود 10 
درصد دچار کم وزنی و حدود 15 درصد دچار سوء تغذیه 
هســتند و می توان گفت که حدود 500هزار کودک در 

کشور به مدرسه نرفته اند یا از تحصیل بازمانده اند.
شهلا کاظمی پور، جمعیت شناس در آستانه روز ملی کودک 
در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه از نظر جمعیت شناسی، 
جمعیت زیر 12 ســال کودک محسوب می شوند، اظهار 
کرد: طبق برآوردها در ســال گذشته، 18 میلیون نفر از 
جمعیت کشور زیر 12 سال سن دارند که این میزان 21 
درصد از جمعیت کل کشور را شامل می شوند. به تفکیک 
جنسیت حدود 9 میلیون و 300 هزار نفر از آنها پسر و 8 

میلیون و 700 هزار نفر دختر هستند.
وی بــا بیان اینکه حدود یک پنجم از جمعیت کشــور را 
کودکان تشکیل می دهند، درخصوص حضور کودکان به 

تفکیک هر استان توضیح داد: این موضوع وابسته به باروری 
است و براین اساس استان هایی مانند سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان و کهگلویه و بویر احمــد که میزان باروری آنها 
بیشتر است، سهم کودکان نیز بیشتر است و در استان های 
با باروری کم مانند گیلان، مازندران، مرکزی و تهران، سهم 

کودکان کمتر و تعداد سالخوردگان بیشتر است.
این جمعیت شــناس درخصوص تعــداد فرزندان در هر 
خانواده خاطرنشــان کرد: میانگین تعــداد فرزندان در 

خانواده ها بین 2.5 تا 3 فرزند است.
به گفته کاظمی پور، در حال حاضر 25 میلیون خانوار در 
کشور وجود دارد که به طور میانگین می توان گفت از هر 

1.5 خانوار  حدود یک خانوار فرزند زیر 12 سال دارد.
این جمعیت شناس در پاسخ به سوالی درخصوص وضعیت 
میزان تحصیلات کودکان 6 تا 12 سال بیان کرد: برآوردی 
در این زمینه انجام نشده است اما باتوجه به اینکه آمارهای 
سال 1395 با سال 1400 چندان تفاوتی ندارد، با استناد 

به آمارهای سال 1395 می توان گفت از میان جمعیت زیر 
12 ســال، 10 میلیون از کودکان، بین 6 تا 12 سال سن 
دارند که در این میان چهار درصد از پسران و 6 درصد از 
دختران غیر محصل اند و درس نمی خوانند. طبق این آمار 
می توان گفت که حدود 500هزار کودک در کشــور به 

مدرسه نرفته اند یا از تحصیل بازمانده اند.
برآوردی از وجود یک میلیون کودک کار ایرانی

کاظمی پور ادامه داد: حدود 500 هزار کودک داریم که یا 
به مدرسه نرفته اند یا بازمانده از تحصیل هستند و تقریبا 
همین افراد کودکان کار را تشکیل می دهند. عمدتا نرفتن 
کودکان به مدرسه به جز موضوع معلولیت، ناشی از »فقر« 
است. نکته دیگر این است که حتی غیر از این 500 هزار 
کودک غیر محصل، کودکان محصلی هم هســتند که 
کودک کارند و علاوه بر کارهای درسی در ساعات غیر از 
مدرسه کار هم می کنند؛ اگر این افراد را هم در نظر بگیریم 
شاید حدود یک میلیون کودک کار در کشور داشته باشیم.

15 درصد کودکان زیر 12 سال سوء تغذیه دارند
این جمعیت شناس با اشاره به وضعیت سلامت و بهداشت 
کــودکان تصریح کرد: حدود 10 درصــد کودکان دچار 
کم وزنی و همچنین حــدود 15 درصد کودکان زیر 12 

سال دچار سوء تغذیه هستند.
وی بیان کرد: اگر دولت ها دغدغه ای نســبت به کودکان 
دارند باید از زمان  تولد آنها تا 5 سالگی شــان کودکان را 
از نظر بهداشت روانی و تغذیه حمایت کنند. اگر جامعه 
ســالمی می خواهیم باید به بهداشت و سلامت کودکان 
توجه کنیم. کودکانی که متولد می شــوند، چه بســا در 
خانواده های متمکنی هم متولد شــده باشند اما ممکن 

است به روان و تغذیه  کودکان شان اشراف نداشته باشند.
کاظمی پور با بیان اینکه از نظر بیمه ای حدود 85 درصد از 
مردان، تحت پوشش بیمه های درمانی هستند، ادامه داد: 
اگر این نرخ را پدر محســوب کنیم، باالطبع 85 درصد از 

کودکان نیز تحت پوشش بیمه درمانی هستند.

ابتلا به سندرم تونل کارپال هنگام استفاده از کامپیوتر

بیماری های در کمین کارمندان 
تخمیــن زده می شــود افــرادی که با 
رایانــه کار می کنند حــدود 80 درصد 
از روز کاری خود را پشــت میز و جلوی 
صفحه نمایش می گذرانند. درحالی که این 
ممکن است در مقایسه با مشاغل فیزیکی 
چنــدان چالش برانگیــز به نظر نرســد، 
امــا کار طولانی مــدت در یک موقعیت 
ثابت می تواند برای ســلامتی شما بسیار 

خطرناک باشد.
این روزها فناوری به بخشی جدایی ناپذیر 
از زندگی ما تبدیل شــده اســت و تقریباً 
وجــود آن در هــر زمینــه کاری لازم و 
ضروری است. با تغییرات و پیشرفت های 
تکنولوژی، حتی برخی از مشاغل آزاد بر 
استفاده از فناوری نکته کرده اند؛ البته این 
کار اگرچه از برخــی جهات زندگی ما را 
آسان تر می کند و حتی ممکن است هزینه 
کمتری داشته باشد اما می تواند خطرات 
زیادی را برای کاربران آن در پی داشــته 
باشد.بنابراین، کسانی که شغلشان مستلزم 
این است که مدت زمان زیادی )بیش از 3 
ساعت در روز( را در مقابل رایانه بگذرانند، 
ممکن است در معرض خطر ابتلا به برخی 

از مشکلات سلامتی قرار گیرند.
مشکلات اسکلتی- عضلانی شایع ترین 

مشکل کار با کامپیوتر
اسکلت و عضلات شــامل نواحی از بدن 
مانند کمر، گردن، سینه، بازوها، شانه ها و 
پاها می شود. غالباً درد عضلانی، خستگی، 
بی حســی در بازوها و دست ها در افرادی 
که با کامپیوتر زیاد کار می کنند، شــایع 
است. این مشکلات ممکن است به دلیل 
وضعیت نامناسب نشستن در پشت میز 

کار رخ دهد.
نکاتی که باید در نظر بگیرید:

-ارتفاع مناسبی هم برای میز و هم برای 

صندلی خود پیدا کنید تا صفحه نمایش 
رایانه شما هم سطح چشم یا کمی پایین تر 

باشد.
-هنگام نشستن کمرتان را صاف کنید و 
پاها را با زاویه 90 درجه صاف روی زمین 

قرار دهید.
-همیشه در حین کار، استراحت کوتاهی 
کنید و ماهیچه ها را بکشــید تا خون در 

بدن شما جریان پیدا کند.
افتادگی پوست با ساعت ها خیره شدن به 

صفحه نمایش کامپیوتر
تابه حــال هنگام کار با کامپیوتر به حالت 
ظاهــری خود توجــه کرده ایــد؟ اغلب 
اوقات، صورت ما کاملاً بی احساس است. 
بااین حال، عدم اســتفاده از ماهیچه های 
افتادگی و چین وچروک  صورت، سرعت 

صورت را تسریع می کند.
بسیاری از افراد مجبورند روزانه برای کار 
از کامپیوتر استفاده کنند، بنابراین برای 
پیشگیری از افتادگی پوست در اثر استفاده 
مداوم از این وسیله کافی است تمرینات 
ساده مانند تلفظ حروف صدادار انگلیسی، 
باز و بســته کردن دهان،5 الی 10 ثانیه 
لبخند زدن را انجام دهید. این تمرینات 
به سفت شدن ماهیچه های صورت کمک 
می کند و انجام این تمرینات 10 بار در روز 

توصیه می شود.
ایجاد چین وچروک در وسط پیشانی با 

اخم کردن هنگام کار
هنگام خواندن یک متن مرتبط باکار که 
نیاز به تمرکز قابل توجهی دارد، اخم کردن 
غیرمعمول نیست، اما تداوم انجام این کار 
ممکن اســت باعث ایجــاد خطوط اخم 
شود. بااین حال، به منظور جلوگیری از آن 
می توانید وسط پیشانی خود را با انگشت 
اشــاره و شست فشــار دهید و شروع به 

مالیدن کنید. این نوع چین وچروک ها در 
وسط پیشانی و معمولاً در حالت عمودی 
هستند، بنابراین بهتر است در حالت افقی 

از بالا به پایین نیشگون بگیرید.
نور کامپیوتر به چشم فشار می آورد

نور ساطع شده از کامپیوتر می تواند باعث 
فشار بر چشمان شما شــوند. همچنین 
خیره شدن به صفحه نمایش و پلک نزدن 
طولانی مدت در حین کار، می تواند منجر 
به خشکی چشم ها شود. پس دقت کنید 
که روشنایی صفحه نمایش کامپیوترتان را 
طوری تنظیم کنید که چشمانتان خسته 
نشود. به عنوان مثال، اگر شما در یک اتاق 
تاریک هســتید، صفحه نمایش کامپیوتر 
شما به احتمال زیاد بسیار روشن خواهد بود 
و چشمان شمارا خسته می کند، بنابراین 
برای حفظ چشــمان خود باید روشنایی 
صفحه نمایش را کاهش دهید. همچنین 
صفحه نمایش خــود را کج کنید تا تابش 
خیره کننــده کاهش یابــد و فاصله دید 

مناسب از صفحه نمایش را حفظ کنید.
هنگام اســتفاده از کامپیوتر حتماً تجربه 
درد در گردن، شانه ها یا انگشتان دست را 
داشته اید؛ این درد به دلیل استفاده مکرر 
از عضلات ایجاد می شــود و ممکن است 
باعث افزایش ســفتی، درد یا تورم در هر 

یک از آن نواحی شود.
یکی از شایع ترین مشــکلات مربوط به 
استفاده مکرر از عضلات هنگام استفاده از 
کامپیوتر، سندرم تونل کارپال )فشردگی 
به منظور  عصب میانی دســت( اســت. 

پیشگیری از این بیماری لازم است:
- موس را در کنار صفحه کلید قرار دهید 
تا مجبور شوید تمام بازوی خود را حرکت 
دهید، نه اینکه فقط مچ خود را به سمت 

بیرون بچرخانید.

-آرام تایپ کنید تا فشار وارد بر هر یک از 
انگشتانتان را کاهش دهید.

-مــچ دســتان خــود را هنــگام تایپ 
انعطاف پذیر نگه دارید و از ثابت نگه داشتن 
آن ها در یک موقعیــت خاص خودداری 

کنید.
-بازوهای خود را شل کنید و سعی کنید 
زمانی که تایپ نمی کنید یا از موس خود 
استفاده نمی کنید، حرکات کششی انجام 

دهید.
پشت میزنشینی شما را چاق می کند

یا  از کامپیوتر  اســتفاده طولانی مــدت 
به طورکلــی وســایل الکترونیکی، عامل 
اصلی چاقی است. بنابراین، اگر مجبورید 
در طول روز 8 ساعت را صرف استفاده از 
کامپیوتر نمایید، پس از بازگشت به خانه 
هرگز دوباره از کامپیوتر اســتفاده نکنید. 
اســتراحت کنید و ســعی کنید تمام یا 
قسمتی از مسیر سرکار تا خانه را ورزش و 

پیاده روی کنید.
 رایانه بر رفتار و احساسات تأثیر 

می گذارد
اســتفاده طولانی مــدت از رایانه ممکن 
است با افزایش فشار در محیط کار همراه 
باشد که هر دو می تواند منجر به استرس 
شــود. هر چه استرس شما طولانی باشد 
و درمان نشــود، شانس بیشــتری برای 
ابتلا به مشــکلات ســلامتی جدی تری 
خواهید داشــت چراکه استرس می تواند 
منجر به کاهش دامنه توجه، عدم تمرکز، 
سرگیجه، کاهش میل جنسی، بدخلقی و 
سوءهاضمه شــود. بنابراین، با استفاده از 
گزینه های درمانی، ســلامت خود را ارتقا  
و با چیزهایی مثل یوگا، شــنا و داروهای 

گیاهی استرس خود را کاهش دهید.
هرگز برای کار از لپ تاپ استفاده نکنید

امروزه افراد به دلیل راحتی بیشتر ترجیح 
می دهنــد از لپ تاپ اســتفاده کنند اما 
دقت کنیــد هرگز نباید برای اســتفاده 
طولانی مدت از لپ تاپ اســتفاده کرد. در 
لپ تاپ، صفحه نمایش و کیبورد بســیار 
نزدیک به هم هســتند و به همین خاطر 
هیچ راهی برای استفاده درست از لپ تاپ 
وجود نــدارد زیرا اگــر آن را برای حفظ 
ســلامتی گردن و کمر خــود در ارتفاع 
مناســب قرار دهید، مجبور می شــوید 
دســت های خود را بلند کنید و بالعکس؛ 
بنابراین تا جایی که ممکن است به جای 
لپ تاپ از کامپیوتر اســتفاده کنید و در 
صورت اســتفاده از لپ تاپ، از تجهیزات 
جداگانه لپ تاپ مانند موس یا صفحه کلید 

بی سیم یا پایه لپ تاپ استفاده کنید.
افزایش خطر لخته شدن خون

بی حرکت بودن بدن برای ساعات طولانی 
ممکن اســت باعث جمع شدن خون و 
ایجاد سلول های خونی شود که در نهایت 
به دلیل عدم امکان گردش خون در اطراف 
لخته می شــوند یا به هم می چسبند. اگر 
لخته های خون از جایی که قرارگرفته اند 
جدا شوند و به ناحیه دیگری مانند ریه ها 

بروند، می توانند منجر به مرگ شوند.
نشســتن در یک وضعیت بــرای مدت 
طولانی )مخصوصاً اگر پاهای شما روی هم 
قرارگرفته باشند(، معمولاً در مدت بیش 
از 4 ســاعت، می تواند خطر ابتلا به این 
موضــوع را تا حد زیــادی افزایش دهد. 
پس هنگام استفاده طولانی مدت از رایانه 
از روی هم گذاشتن پاها خودداری کنید. 
همچنین حتمــاً در بین کار چند دقیقه 
راه برویــد و پاهای خــود را دراز کنید تا 
خون جریان یابد تا احتمال تجمع آن در 

اندام هایتان کاهش یابد.

اداره پلیس جنایی فدرال آلمان مستقر در »ویسبادن« از افزایش استثمار، بهره کشی 
و قاچاق انسان در این کشور خبر داد.

به گزارش ایسنا، در گزارش پلیس آلمان به افزایش شمار قربانیان زیر سن قانونی 
در سال 2021 نیز اشاره شده که تقریبا یک چهارم بیش تر از سال 2020 است. 
این گزارش تحت عنوان »قاچاق و اســتثمار انسان-2021« منتشر شده و به 

وضعیت نگران کننده این پدیده در آلمان می پردازد. 
به گفته پلیس، میانگین ســنی قربانیان 15 ســال و متوسط سن مجرمان یا 

مظنونان نیز 37 سال بوده است.
36 درصد قربانیان زیر سن قانونی از طریق اینترنت و چت ، بازی های آنلاین و

 شبکه های اجتماعی، تماس های اولیه برقرار کردند. همچنین بیش از 18 درصد قربانیان پذیرفته بودند که با آنها 
تماس گرفته شود.

طبق این گزارش، سال گذشته پلیس به 291 مورد قاچاق انسان رسیدگی کرده که 93 درصد قربانیان، زن و یک 
سوم آنان زیر 21 سال بودند.

بنابر گزارش دویچه وله، قاچاق و اســتثمار انســان پدیده ای فرامرزی است و شــمار واقعی قربانیان نیز بیشتر از 
مواردی است که نهادهای ادارای و رسمی گزارش می دهند. قربانیان قاچاق و بهره کشی به دلیل ترس از دلال ها و 

دست اندرکاران این داد و ستد، هویت خود را آشکار نمی کنند و تنها در نیمی از موارد قربانی شکایت کرده  است.

بر اساس نتایج مطالعه اخیر منتشر شده در مجله پزشکی آکادمی عصب شناسی آمریکا 
کسانی که در دوران میان سالی غذاهای سرشار از اسیدهای چرب امگا سه مصرف 

می کنند، در مقایســه با آن هایی که این کار را نمی کنند، توانایی تفکر بالاتری 
دارند. اسیدهای چرب امگا سه ممکن است منجر به ساختار بهتر مغز شود.

به نقل از ارث، دکتر کلودیا ساتیزابال، از نویسندگان این مطالعه و از مرکز علوم 
بهداشت دانشگاه تگزاس در سن آنتونیو، اظهار کرد: بهبود رژیم  غذایی یکی از 

راه های ارتقاء سلامت مغز است. اگر مردم بتوانند انعطاف پذیری شناختی خود را 
بهبود بخشند و با برخی تغییرات ساده در رژیم غذایی خود از زوال عقل جلوگیری 

کنند، این موضوع می تواند تاثیر زیادی بر سلامت عمومی آنان داشته باشد.
نتایج این مطالعه نشان می دهد حتی مصرف اندک امگا سه ممکن است برای حفظ عملکرد مغز کافی باشد. مطابق 
با دستورالعمل های رژیم  غذایی انجمن قلب آمریکا مصرف حداقل 2 وعده ماهی در هفته برای بهبود سلامت قلب  
و عروق میزان اســتاندارد این مصرف اســت.محققان این تحقیق را روی 2183 شرکت کننده با میانگین سنی 46 
سال انجام دادند. کارشناسان سطوح اسیدهای چرب امگا سه را اندازه گیری کردند؛ اسکن های مغزی انجام دادند و 
مهارت های تفکر را آزمایش کردند. شرکت کنندگان هیچ سابقه سکته مغزی نداشتند و زوال عقل در آن ها تشخیص 

داده نشده بود.
اسیدهای چرب امگا سه در چندین نوع ماهی، غذاهای غنی  شده و مکمل ها یافت می شود.

گزارش پلیس جنایی آلمان از افزایش قاچاق انسان در این کشور رد پای مصرف ماهی در سلامت پیری
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 اعلام رسمی ۵ فیلمی که پروانه
 ساخت گرفتند

شورای صدور پروانه ساخت آثار سینمایی در 
جلسه اخیر با پنج فیلم نامه موافقت کرد.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
اداره کل روابط عمومی سازمان امور سینمایی 
و سمعی بصری؛ فیلم نامه های: »سو وشون« 
به تهیه کنندگی محمدحســین قاســمی و 

کارگردانی و نویسندگی نرگس آبیار، »سرهنگ ثریا« به تهیه کنندگی جلیل شعبانی و 
کارگردانی و نویسندگی لیلا عاج، »دست ناپیدا« به تهیه کنندگی سیدسعید سیدزاده 
و کارگردانی و نویســندگی انسیه شاه حسینی، »راه شیری« به تهیه کنندگی مهدی 
کریمی،کارگردانی و نویســندگی علی جعفرآباد و محصول بنیاد ســینمایی فارابی و 
»گربه« به تهیه کنندگی سعید خانی نامقی و کارگردانی و نویسندگی مصطفی تقی 

زاده موافقت شورای پروانه ساخت سازمان سینمایی را اخذ کردند.

فصل هنری استانبول با حضور رهبر ایرانی 
کنسرت افتتاح شد

علی رهبری آهنگساز و رهبر بین المللی ایرانی 
کنســرت افتتاحیه شهر استانبول را همراه با 
ارکســتر ســمفونیک دولتی این شهر روی 

صحنه برد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از تسنیم، علی رهبری آهنگساز و رهبر بین 
المللی ایرانــی در روز جمعه 15 مهر 1401 

کنسرت افتتاحیه شهر استانبول را همراه با ارکستر سمفونیک دولتی این شهر با آثاری 
از جمال رشیت ری، چایکوفسکی و دورژاک روی صحنه برد.

کنسرت افتتاحیه شهر استانبول از کنسرت های بسیار مهم این شهر به شمار می رود و 
در 30 سال گذشته اغلب به عهده این رهبر ایرانی گذاشته شده است.

علی رهبری  دو هفته قبل با ســمت تازه خود به عنوان رهبر دایم میهمان  ارکستر 
ســمفونیک اپرای مارینسکی، در شهر ســنت پترزبورگ روی صحنه رفت. او علاوه 
بر رهبری آثاری از آهنگســازان جهانی؛ اثری را با عنوان »چنین گفت زرتشــت« از 
ســاخته های خودش و با خوانندگی رضا فکری و گروه کر اپرای مارینســکی به زبان 

فارسی اجرا کرد.
علی رهبری به عنوان رهبر دایم میهمان  اپرای مارینسکی قرار است عهده دار اجرای 

12 کنسرت و اپرا در هر فصل هنری در  شهر سنت پترزبورگ باشد.

ارسال کتاب به کتابخانه های کودک و 
نوجوان در کشور

نهاد کتابخانه های عمومی کشــور همزمان با 
فرارســیدن روز جهانی کودک، 4056 نسخه 
کتــاب از عناوین حوزه کودک و نوجوان را به 
14 کتابخانه کودک و نوجوان ارسال می کند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
نهــاد کتابخانه های  پایگاه اطلاع رســانی  از 
عمومی کشور، همزمان با فرارسیدن 8 اکتبر 

)شــانزدهم مهرماه( روز جهانی کودک، 4056 نسخه )شامل 240 عنوان از 80 ناشر 
تخصصی کشــور( از جدیدترین عناوین کودک و نوجوان از سوی نهاد کتابخانه های 

عمومی کشور به 14 کتابخانه کودک و نوجوان ارسال می شود.
این بسته با هدف گسترش سویه های مطالعاتی، ارتقای منابع تخصصی و بهبود عناوین 

موجود در کتابخانه های کودک و نوجوان کشور ارسال خواهد شد.

مازیار لرستانی خبر ازدواجش را تکذیب کرد
مازیار لرستانی هنرمند کشورمان در خصوص 
عکس منتشر شده از او و خبر ازدواجش اعلام 
کرد: من تاکنــون ازدواج نکرده ام و علت این 

اخبار جعلی را نمی دانم.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایلنا، مازیار لرســتانی هنرمند کشــورمان 
در خصوص عکس منتشــر شــده او و خبر 

ازدواجش اعلام کرد: من تا کنون ازدواج نکرده ام و علت این اخبار نادرست را نمی دانم.
همچنین تاکید کرد تصویر منتشر شده، عکس دندانپزشک من است.
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آبیار برای نسخه سینمایی»سووشون« مجوز گرفت
شورای صدور پروانه ساخت آثار سینمایی در 

جلسه اخیر با پنج فیلم نامه موافقت کرد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
روابط عمومی سازمان سینمایی، فیلم نامه های 
»سو وشون« به تهیه کنندگی محمدحسین 
قاســمی و کارگردانی و نویســندگی نرگس 
آبیار، »سرهنگ ثریا« به تهیه کنندگی جلیل 

شعبانی و کارگردانی و نویسندگی لیلا عاج، »دست ناپیدا« به تهیه کنندگی سیدسعید 
سیدزاده و کارگردانی و نویسندگی انسیه شاه حسینی، »راه شیری« به تهیه کنندگی 
مهدی کریمی، کارگردانی و نویسندگی علی جعفرآباد و محصول بنیاد سینماییفارابی و 
»گربه« به تهیه کنندگی سعید خانی نامقی و کارگردانی و نویسندگی مصطفی تقی زاده 

موافقت شورای پروانه ساخت سازمان سینمایی را اخذ کردند.

راهیابی فیلم کوتاه ایرانی به جشنواره ریندنس 
فیلم کوتاه »تطبیق« در ادامه حضور جهانی 
خود به ســی امین دوره جشــنواره ریندنس 
راه یافت که این حضور، ســومین حضور در 

جشنواره اسکار کوالیفای برای تطبیق است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
مشاور رسانه ای پروژه، فیلم کوتاه »تطبیق« 
به کارگردانی مهرداد حسنی و تهیه کنندگی 

حســن محمدی در ادامــه حضورهای جهانی خود به بخش رقابتی ســی امین دوره 
جشنواره ریندنس )Raindance( که واجد شرایط اسکار است راه یافت.

جشنواره ریندنس بزرگترین جشنواره مستقل در انگلستان است و جزء 10 فستیوال 
برتر دنیا برای خریداران بین المللی  است و برنده این جشنواره واجد شرایط شرکت در 

جوایز بفتا و اسکار خواهد بود.
این جشــنواره 4 تا 14 آبان ماه 1401 مصادف با 26 اکتبر تا 5 نوامبر در شهر لندن 

برگزار می شود.
در خلاصه داســتان »تطبیق« آمده است: »شــاهرخ کودکی است که تلاش می کند 
خودش را با حقیقت درونش تطبیق دهد.« در این فیلم کوتاه معید آســوده، منصور 
نصیری، فاطمه مرادی، حســن خوشحالت، مریم گلدوز، جمشید بهادری، سیدکاظم 

حسینی و سیدمحمد رضا حسینی ایفای نقش دارند.

خبر

سینما چند فیلم نمایش داده نشده دارد؟

از پشت خط اکران!
بر اســاس آمارها هرچند از ابتدای سال 
تــا کنون بالغ بر 35 فیلم روی پرده رفته 
است، اما این تعداد، در تقابل با مجوزهای 
صادر شــده در هفت ماه گذشته چیزی 
از تعــداد خط اکران کم نمی کند. در این 
خصوص نیز باید اشــاره ای داشته باشیم 
که آمار فیلم های پشت خط اکران سینما 
تا حدود یک ســال قبل نزدیک به 300 

فیلم بود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، شــورای پروانه نمایش سازمان 
سینمایی از ابتدای امسال تاکنون حدود 
30 پروانــه نمایش صادر کــرده که نام 
بیشتر آن ها در سایت سازمان سینمایی 
درج شده است ولی با وجود داشتن مجوز 
هنوز در ســینماهای کشــور روی پرده 
نرفته اند. برخی از این فیلم ها اولویت شان 
را بــه حضور در جشــنواره های خارجی 
قرار داده اند و برخی دیگر هم به نظر می 
رســد با توجه به افت دوباره مخاطب در 
سینماها،فعلا برنامه مشخصی برای اکران 

ندارند.
 اگرچه شــورای صنفی نمایش و شورای 
راهبردی اکــران درصدد بودند که بعد از 
عزاداری های ماه صفــر و از ابتدای پاییز 
تدارک بهتری برای رونق اکران داشــته 
باشد، اما برنامه ریزی ها باز هم به بن بست 
خورده چرا که با وجود فروش نسبتا خوب 
فیلم ها در دو ماه گذشته، گیشه سینماها 
با ناآرامی های اخیر در کشــور دوباره به 
رکود برگشتند. البته ممکن است با پخش 
مســابقات فوتبال جــام جهانی وضعیت 
سالن های سینمایی به طور موقت اندکی 
بهبود یابد، اما برای دعوت دوباره مردم به 
سینماها باید شــرایط دیگری مهیا شود 
بویژه آنکه با وجود افزایش تعداد فیلم های 
در نوبت اکــران، بعضی ســینماگران و 
ســینمادارها معتقدند برای رونق سینما 
باید حال مردم هم خوب باشــد تا انگیزه 

برای اکران فیلم ها به وجود آید. 
در ادامــه این گــزارش فیلم هایی که از 
ابتــدای 1401 تاکنــون پروانه نمایش 
گرفته انــد ولی فعلاً خبری از اکران آن ها 

نیست، مرور می شوند.
تازه ترین فیلمی که پروانه نمایش آن 

صادر شد
تازه تریــن فیلمی که پروانــه نمایش آن 
صادر شــده، «جنگ جهانی ســوم« به 

کارگردانی و تهیه کنندگی هومن سیدی 
است که بر اساس اطلاعات بارگذاری شده 
در سایت سازمان سینمایی تاریخ صدور 
پروانه آن نهم مهرماه است. این فیلم که 
به عنوان نماینده سینمای ایران در اسکار 
انتخاب شده، ظاهراً در این روزها در حال 
سپری کردن اکران یک هفته ای خود در 
پردیس سینمایی مگامال است تا یکی از 
شرط های مهم شرکت در اسکار را - که 
همــان اکران هفت روزه در کشــور مبدا 

است - رعایت کرده باشد.
فیلم مشکل دار...

اواخر شــهریور خبر صدور پروانه نمایش 
برای سه فیلم از سوی سازمان سینمایی 
منتشر شد که البته در سایت سازمان به 
آن ها اشــاره ای نشده است. این سه فیلم 
«روشــن«، «نبودن« و «رویای کاغذی« 
بودنــد که بجز »روشــن« دو فیلم دیگر 
پیش تر در جشنواره های خارجی شرکت 
داشتند. »روشن« ساخته روح الله حجازی 
از فیلم های مشــکل داری بود که با وجود 
نمایش در جشنواره فجر و گرفتن جایزه، 
در چند ســال گذشــته موفق به گرفتن 
پروانه نمایش نشــده بود و یکی از دلایل 
اصلی آن هم تلخی فیلم ذکر می شد اما در 
نهایت با اصلاحاتی مجوز اکران آن صادر 
شد و تصمیم چندی قبل سازندگان، اگر 
هنوز تغییری نکرده باشــد بر اکران فیلم 

در آذرماه بود.
 از زمــان اکــران دو فیلــم دیگر یعنی 
»نبودن« ســاخته علی مصفا و »رویای 
کاغذی« ساخته علی عطشانی نیز تاکنون 

خبری منتشر نشده است.   
فیلــم دیگری کــه تاریخ صــدور پروانه 
نمایش آن در شــهریور ثبت شده، فیلم 
سینمایی «2888» به کارگردانی کیوان 
علیمحمدی و علی اکبر حیدری اســت. 
برای اکران این فیلم دفاع مقدســی که 
سال گذشــته در جشنواره فجر رونمایی 

شد زمان قطعی اعلام نشده است.
سرگرم حضور در جشنواره های خارجی...

«روز ســیب« بــه کارگردانــی محمود 
غفاری و تهیه کنندگــی الهه نوبخت نیز 
در شهریورماه مجوز گرفته اما فعلا بیشتر 
سرگرم حضور در جشنواره های خارجی 
اســت. فیلم «رو در رو« بــه کارگردانی 
حسین شــهابی هم که ابتدای شهریور 
پروانه نمایش گرفــت، طبق گفته خود 

شهابی که تهیه کننده فیلم نیز است، قرار 
بود در همین پاییز اکران شود اما با توجه 
به وضعیت این روزهای سینما مشخص 
نیســت برنامه او همچنان بــرای اکران 

پابرجاست یا خیر.
«شــهر خاموش« به تهیه کنندگی سید 
رضا محقق و کارگردانــی احمد بهرامی 
نیز تابستان امسال پروانه نمایش گرفت 
و ســازندگانش قصد دارند آن را ابتدا در 

جشنواره فجر رونمایی کنند.
فیلم «خط نجــات» به کارگردانی وحید 
موســائیان و تهیه کنندگی آزیتا موگویی 
مدتی قبــل پروانه نمایش گرفت و هنوز 

به اکران نرسیده است.
«بیــرو» بــه کارگردانــی مرتضی علی 
عباس میرزایــی و تهیه کنندگــی مجید 
برزگر از فیلم هایی است که سال گذشته 
در جشــنواره فجــر نمایش داده شــد. 
این فیلم که نگاهــی به زندگی علیرضا 
بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران 
دارد تابستان امسال پروانه نمایش گرفت 
و شــاید همزمان با جــام جهانی زمان 
روزهای مناسب برای اکران آن باشد که 
درباره این فیلم هم خبری قطعی منتشر 

نشده است.
موفق به دریافت پروانه نمایش نشدند...

دو فیلــم دیگری که در تیرماه امســال 
ژاپنی ها»  نمایش گرفتند «کوچه  پروانه 
و »ســتون 14» هســتند که آن ها نیز 
اکران نشــده اند. »کوچــه ژاپنی ها« به 
تهیه کنندگی علی اکبر ثقفی و کارگردانی 
امیرحسین ثقفی سال گذشته متقاضی 
شــرکت در جشــنواره فجر بود و اگرچه 
نظر مثبــت برخی اعضای هیئت انتخاب 
را کســب کرد اما در آن مقطع موفق به 
دریافت پروانه نمایش نشد. »ستون 14« 
نیز به تهیه کنندگی علیرضا قاسم خان و 
کارگردانی امیرحســین همتی ســاخته 
شده که طبق اعلام تهیه کننده اش سال 
گذشته متقاضی حضور در جشنواره فجر 
بود اما از فهرست 22 فیلم اعضای هیئت 
انتخاب بیرون ماند. ســازندگان این فیلم 
زمان مناســب اکران آن را پاییز امســال 
می دانســتند ولی فعلا خبری از نمایش 

آن نیست.
فیلم «19» به تهیه کنندگی و کارگردانی 
منیژه حکمت هم از جمله فیلم های پشت 
خط اکران اســت که چند ماه قبل پروانه 

نمایش گرفت.
فیلــم «8 روز هفته» بــه تهیه کنندگی 
و کارگردانــی غلامرضا ســائلی از جمله 
آثاری اســت که خردادماه امسال مجوز 
اکران گرفت و جزئیاتی از آن در دسترس 

نیست.
هنوز اکران نشده اند...

فیلــم «نقــره داغ» بــه تهیه کنندگی 
غلامرضا گمرکی و کارگردانی محســن 
آقاخان، «سینگو» به کارگردانی علیرضا 
محمدی و تهیه کنندگی ایرج محمدی، 
«گیجگاه» به تهیه کنندگی ولی الله مدنی 
و کارگردانی عــادل تبریزی، «زندگی و 
زندگی« بــه تهیه کنندگی و کارگردانی 
علی قوی تن کــه نگاهی به دوران کرونا 
هــم داشــته و «زنانی که بــا گرگ ها 
دویده اند» بــه تهیه کنندگی محمدرضا 
شــرف الدین و کارگردانــی امیراطهــر 
ســهیلی از دیگر فیلم هایی هستند که 
در بهار امسال پروانه نمایش گرفتند ولی 

هنوز اکران نشده اند. 
در این میان قرار بود فیلم »گیجگاه« در 
همین روزها روی پرده سینماها باشد که 
احتمالاً بــا تاخیر روی پرده خواهد رفت. 
همچنین فیلــم »زنانی که بــا گرگ ها 
دویده اند« در ســال های گذشته در چند 
جشنواره خارجی شرکت کرده و تصمیم 
سازندگانشان بر این بود که با بهتر شدن 
شــرایط پس از کرونا آن را اکران عمومی 

کنند.
به اکران نرسیدند...

فیلــم «بــی مــادر» بــه تهیه کنندگی 
محمدرضــا مصباح و کارگردانی ســید 
مرتضی فاطمی هم که در جشنواره فجر 
سال گذشته نمایش داده شد، اردیبهشت 
امســال پروانــه نمایش گرفته اســت. 
همچنین «شیرجه بزرگ» به کارگردانی 
کریم لک زاده و تهیه کنندگی محمدرضا 
شــفیعی، «لیپار» به کارگردانی حسین 
ریگی و تهیه کنندگی ســعید خانی که 
در جشنواره فیلم کودک حضور داشت از 
دیگر فیلم های دارای مجوز و اکران نشده 

هستند.
«نگهبــان شــب» بــه تهیه کنندگی و 
کارگردانــی رضــا میرکریمی، «دســته 
دختــران» به کارگردانــی منیر قیدی و 
تهیه کنندگی محمدرضا منصوری، «میان 
صخره ها» به تهیه کنندگی محمد احمدی 

و کارگردانی مختــار عبدالهی و «احمد، 
به تنهایی» ســاخته حســین مهکام نیز 
از دیگر آثاری هســتند که ابتدای سال 
1401 پروانه نمایش آن ها صادر شده ولی 

به اکران نرسیدند.
مساعد نبودن شرایط اکران

در کنــار این ها، اگر چند ماه در ســال 
1400 به عقــب برویم باز هم فیلم های 
دیگری هســتند که در دولت سیزدهم 
پروانــه نمایــش گرفتنــد و تاکنــون 
نمایــش داده نشــده اند مثــل «ملخ» 
و  منیــژه حکمت  تهیه کنندگــی  بــه 
کارگردانی فائــزه عزیزخانی که تاکنون 
بیشــتر خبرهای جشنواره ای آن منتشر 
شــده، «عــروس خیابان فرشــته» به 
شــریفی نیا  محمدرضا  تهیه کنندگــی 
و کارگردانــی مهدی خســروی، «برف 
آخر» به تهیه کنندگی حسن مصطفوی 
عســگری،  امیرحســن  کارگردانــی  و 
«شهرک» به تهیه کنندگی علی سرتیپی 
و کارگردانــی علی حضرتــی، «ملاقات 
بــه تهیه کنندگی حمید  با جادوگــر» 
اعتباریان و کارگردانی جمشید بهرامیان، 
«رفقای اورژانسی» به تهیه کنندگی علی 
شاه حاتمی و کارگردانی حسین و حسین 
صیدخانی، «جوجه تیغی» به کارگردانی 

و تهیه کنندگی مستانه مهاجر.
برخی از این فیلم ها مثل »جوجه تیغی« و 
»ملاقات با جادوگر« در مقاطعی قرار بود 
اکران شوند که با توجه به مساعد نبودن 
شــرایط اکران و میزان مخاطب، منتفی 

شدند.
تمام فیلم های صف اکران منتظر نمایش 

روی پرده نباشند
این تعداد فیلم اکران نشــده در شرایطی 
روی دســت ســینما مانده اند که بعضی 
کارشناســان  و  اکران  دســت اندرکاران 
سینما تاکید می کنند تمام فیلم های در 
صف اکران لزوما نباید منتظر نمایش روی 
پرده سینما باشند و می توانند فرصت های 
دیگری همچون اکــران آنلاین را تجربه 
کنند. با این حال حتی اگر این اتفاق رخ 
دهد و فیلمســازانی حاضر شوند سرمایه 
مــادی و معنوی تولید خود را در معرض 
ریســک اکران آنلاین که با انتشار سریع 
کپی غیرقانونی همراه اســت، قرار دهند 
وضعیــت باقی فیلم ها بویژه در شــرایط 

فعلی مشخص نیست.

اکران »جنگ جهانی سوم« بدون فروش  نقاشی که تقلبی از آب درآمد
فیلم ســینمایی »جنگ جهانی سوم« به عنوان نماینده 
ســینمای ایران در اســکار 2023 انتخاب شده اما هنوز 
تهیه کنندگان فیلم تصمیم به اکران عمومی آن در ایران 

نگرفته اند!
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از هنر انلاین، فیلم 
»جنگ جهانی سوم« آخرین ساخته هومن سیدی است 
که به تازگی در هفتادونهمین دوره جشنواره فیلم ونیز برنده 
دو جایزه بخش افق ها )بهترین فیلم و بهترین بازیگر مرد 
برای محسن تنابنده( شد.به زعم کارشناسان این اتفاق یکی 
از تاثیرگذارترین مواردی بود که سبب شد »جنگ جهانی 
سوم« به عنوان نماینده ایران در اسکار 2023 برگزیده شود. 
از این رو، فیلم می بایست یک هفته در سینمایی از کشور 
مبدا )ایران( اکران عمومی می شد تا حائز شرایط شرکت 
در اســکار شود.با تصمیم شورای صنفی نمایش، قرار شد 
»جنگ جهانی سوم« از پنجشنبه 14 مهر اکران عمومی 
خود را در پردیس سینمایی مگامال تهران آغاز کند و یک 
هفته روی پرده بماند اما تاکنون برای این فیلم هیچ بلیتی 
از سامانه های اینترنتی به فروش نرسیده و گفته می شود 
هیچ بلیتی هم به تماشاگران حضوری فروخته نمی شود.

مسئولان پردیس سینمایی مگامال هم در پاسخ به تماس 
تلفنی اکران فیلم سیدی را انکار می کنند. هر چند به نظر 
می رسد »جنگ جهانی سوم« در مگامال روی پرده می رود 
اما اکران آن برای عموم نیست، بلکه کسانی می توانند فیلم 

را تماشا کنند که با دست اندرکاران آن یا مدیران سینما در 
ارتباط باشند.این در حالی است که یکی از شروط اصلی 
حضور فیلم در اســکار، اکران عمومی آن به مدت حداقل 
یک هفته است. گفته می شود صاحبان اثر علاقه چندانی 
به دیده شدن فیلم در شرایط فعلی ندارند و به همین دلیل 
نه تبلیغی برای اکران آن شده نه بلیتی به فروش می رسد.

باتوجه به این حجم از حساســیت دست اندرکاران »جنگ 
جهانی ســوم« برای دیده نشــدن آن در ایران در این بازه 
زمانی، مشخص نیست چرا این فیلم را همچون »خورشید« 
مجید مجیدی که شــرایطی مشابه برای شرکت در اسکار 
داشــت،  در یک شهرستان اکران نکرده اند؟»جنگ جهانی 
سوم« با سرمایه گذاری نماوا تولید شده و درباره زندگی یک 
کارگر روزمزد میانسالِ بی خانمان است که همسر و پسرش 

را سال ها پیش در زلزله از دست داده است.

کارشناســان »گالــری ملی هنر واشــینگتن« پس از 
تحقیقات مفصل اعلام کردند، تابلو نقاشــی »دختر و 

فلوت« توسط »یوهانس ورمیر« نقاشی نشده است.
بــه گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« و بــه نقل از 
نیویورک تایمز، ســه دهه اســت که تاریخ دانان هنری 
اصالت دو تابلو نقاشــی منســوب به »یوهانس ورمیر« 
خالق تابلو نقاشی مشهور »دختری با گوشواره مروارید« 
که در گالری ملی هنر واشینگتن نگهداری می شوند را 

زیر سوال برده اند.
بنابراین وقتی این مــوزه در دوران همه گیری ویروس 
کرونا تعطیل شــد، مســوولان آن،  متخصصان مرمت 
نقاشی و دانشمندان از فناوری استفاده کردند تا پشت 
این دو تابلو نقاشی را مشاهده کند و متوجه شوند دقیقا 

چه کسی این دو نقاشی را خلق کرده است.
این گروه از محققان روز شــنبه طور رســمی نتیجه 
تحقیقاتشــان را اعلام خواهند کرد و اصالت نقاشــی 

»دختری با فلوت« را تصریح خواهند کرد.
»دختری با فلوت«  دیگر یکی از نقاشی های »یوهانس 

ورمیر« محسوب نمی شود.
بررسی های دقیق، نوعی روش غیرمعمول در رنگ آمیزی 
این نقاشی را آشکار کرد. هرکسی که این نقاشی را در 
قرن هفدهم میلادی به عنــوان یکی از آثار این نقاش 
مشــهور هلندی جعل کرده اســت، در روند خلق این 

نقاشــی موفقیت آمیز عمل نکرده و به رغم سطح صاف 
نقاشی های »ورمیر«، در این نقاشی سطح زبری به وجود 

آمده است.
در مجموعه »گالری ملی هنر واشــینگتن« چهار تابلو 
نقاشی منســوب به »ورمیر« یکی از بزرگترین نقاشان 
تاریخ هنر وجود دارد و هر چهار مورد آن ها با اســتفاده 
از فناوری پیشرفته مورد بررسی قرار گرفته اند. از جمله 
این نقاشی ها به »دختری با کلاه قرمز« می توان اشاره 
کــرد که در نهایت اصالت آن به عنوان یکی از آثار این 

هنرمند تایید شد.
فقط حــدود 30 نقاشــی از آثار »ورمیــر« در جهان 
باقی مانده اســت، در نتیجه تغییــر اصالت حتی یکی 
از نقاشــی های منســوب به او از اهمیت بسیار زیادی 

برخوردار است.
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پیام تسلیت مقام معظم رهبری در پی 
درگذشت سید رضا موید

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشــت شاعر آئینی با اخلاص آقای سید رضا 
موید را تسلیت گفتند.

به گزارش ایسنا، متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشــت شاعر آئینی با اخلاص جناب آقای ســید رضا موید رحمة الله علیه را به 
فرزندان و خاندان گرامی ایشان و به جامعه ی ادبی خراسان تسلیت عرض میکنم. شعر 
روان و دلنشین این هنرمند مومن که غالباً در خدمت معارف و ارزشهای دینی است 
یادگار ارزنده ی او در اینجا و ذخیره ی گرانبهای او برای نشأه ی اخروی است ان شاءالله. 
خداوند او را با شهیدان محشور فرماید که همواره محافل یاد آنان را با سروده های خود 

رونق  می بخشید.
سید رضا موید در حرم مطهر رضوی آرام گرفت

سید رضا موید، شاعر آئینی پیشکسوت، در حرم مطهر رضوی به خاک سپرده شد.
صبح امروز، 16 مهر ماه، مراســم وداع با پیکر شــاعر آئینی و ذاکر پیشکسوت اهل 
بیت)ع(، سید رضا موید، با حضور دوست داران و علاقه مندان به خاندان اهل بیت)ع( و 
با حضور جمعی از ذاکران، مداحان، شاعران و اهالی فرهنگ خراسان در بنای تاریخی 

تکیه کرمانی های مشهد برگزار شد.
 پس از آن آیت الله سید احمد علم الهدی، نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی و امام 
جمعه مشــهد، در صحن کوثر حرم رضوی بر پیکر این شــاعر نماز اقامه کرد و پیکر 

مرحوم موید در صحن آزادی حرم  مطهر رضوی به خاک سپرده شد.
ســید رضا موید خراسانی عصر روز گذشــته، 15 مهر ماه، پس از 2 هفته بستری در 

بیمارستان  به علت عارضه کلیوی دار فانی را وداع گفت.
 موید از بزرگان شــعر آئینی به شمار می آید و هیچ مناسبتی در تقویم تشیع نیست 
که برای آن شــعری نسروده باشد. »گل های اشک«، »جلوه های رسالت«، »نغمه های 
ولایت«، »سفینه های نور« و »چکامه عشق« بخشی از آثار متعدد او است که منتشر 

شده است..

شهر
در 

خبر

1۰ درصد جمعیت خراسان رضوی در سن سالمندی
دوران سالمندی از مراحل طبیعی چرخه زندگی انسان 
اســت که در این دوره معمولاً سرعت حرکات کاهش 
یافته و ماهیچه های بدن و اندام های حســی ضعیف 
می شود و سرعت پردازش مغز، دستگاه گوارش و کلیه ها 

نیز رو به کندی می گذارد.
مدیر سلامت خانواده دانشــگاه علوم پزشکی مشهد 
گفت: عوامل موثر بر روند پیری را می توان چالش های 
روانی و هیجانی سبک زندگی، سطح عملکرد فیزیکی 
و شــناختی، وضعیت اجتماعی- اقتصادی، ســطح 

تحصیلات و غیره نام برد.
دکتر محمد احمدیان افزود: شــرایط جسمی، روحی، 
اجتماعی، اقتصادی و مذهبی در ســلامت مؤثر است 
و سلامت جســمی در داشتن دوران سالمندی موفق 
موثر است و علاوه بر این که عوامل ژنتیکی، محیطی 
و فردی در ســلامتی نقش دارند، سلامت هرکس نه 
تنها در زندگی او مؤثر است بلکه در زندگی اجتماعی 
هم می تواند اثربخش باشــد، زیرا در مورد بیماری های 
عفونی مســتقیم و در مورد بیماری های مزمن به طور 

غیرمستقیم بر سلامت جامعه تأثیر می گذارد.
وی اظهار داشــت: افســردگی طولانی مدت و وقوع 

حوادث شــدید در زندگی و انزوا از عوامل خطرسازی 
است که باعث زوال ذهنی در دوران سالمندی می شود.

وی با بیان اینکه نکته مهم دیگر سلامت قلب است زیرا 
قلب و مغز ارتباط تنگاتنگی با هم دارند یعنی اگر مغز 
سالم می خواهید باید قلب سالم هم داشته باشید، افزود: 
یکــی از مواردی که امروزه زندگی ما را تهدید می کند 

عدم فعالیت بدنی و سبک زندگی کم تحرک است. 
سالمندان در فعالیت های اجتماعی شرکت کنند

احمدیان ادامه داد: بنابراین افراد باید در دوران میانسالی 
مراقب وضعیت جسمانی خود باشند و برای حفظ سلامت 
جسمی و روانی خود و کاهش اضطراب و افسردگی در 
فعالیت های اجتماعی شــرکت کننــد و فعالیت بدنی 
مناســب، کنترل بیماری هایی مانند دیابت، فشار خون 
داشته باشند و از استعمال دخانیات نیز خودداری کنند 

و در صورت لزوم، از رژیم غذایی خاصی پیروی کنند.
وی افزود: زنجیره ای از عوامل خطر شامل بی تحرکی، 
خوب غذا نخوردن، نداشــتن خواب کافی و استرس، 
به شدت بر ســلامت فرد و جامعه تأثیر می گذارد و با 
شناسایی به موقع این عوامل و انجام مداخلات فردی 
و جمعی، می توان در پیشگیری از بیماری ها و ارتقای 

کیفیت دوران سالمندی، به موفقیت دست یافت.
این مســوول با بیان اینکه ورزش، تعاملات اجتماعی، 
برنامه غذایی مشخص و مطالعه، از جمله راهکارهای 
قطعی برای تجربــه کردن دوران ســالمندی موفق 
محسوب می شود، ادامه داد: همچنین امید به زندگی 
و کیفیت زندگی نیز برای افراد برای حفظ ســلامت 

جسمی و روانی بسیار مهم است.
تاثیر عوامل استرس زا بر سالمندی موفق

مدیر ســلامت خانواده دانشگاه علوم پزشکی مشهد با 
بیان اینکه اســترس بسیار، می تواند بر سلامت جسم 
تاثیر منفی بگذارد، گفت: عوامل اســترس زا می تواند 
شامل بیماری های مزمن، آسیب های محیط اجتماعی، 

عدم تناسب فرد و محیط باشد.
احمدیان افزود: مقابله با استرس ناشی از افزایش سن 
و یافتن راه هایی برای حفظ کیفیت زندگی، سازگاری 
فعــال نامیده می شــود و افراد باید راه هــای مقابله و 

سازگاری با سن پر استرس را یاد بگیرند.
1۰ درصد جمعیت خراسان رضوی سالمند هستند

معاون فنی معاونت بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: هم اکنون 506 هزار سالمند در مناطق زیر 

پوشش این دانشگاه ساکن هستند که 9.57 درصد کل 
جمعیت استان را شامل می شوند.

دکتر مجید جعفری نژاد افزود: از این میان 51.5 درصد 
معادل 260 هزار و 680 نفر سالمند زن و 48.5 درصد 

معادل 245 هزار و 911 نفر سالمند مرد هستند.
وی با بیان اینکه با نزدیک شــدن تدریجی به آغاز هزاره 
سوم، پدیده سالمندی بیش از گذشته به صورت یک واقعه 
عمده جهانی جلوه گر می شود، ادامه داد: حدود دوسوم کل 
سالمندان، در کشورهای در حال توسعه زندگی می کنند 
که تا ســال 2025 این آمار به 75 درصد خواهد رسید و 

کشور ایران نیز به دور از این وضعیت نخواهد بود.
معاون فنی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
اظهار داشت: پیش بینی می شود بین سال های 2015 تا 
2030 تعداد افراد 60 ساله و بالاتر از آن از 901 میلیون 
نفر به 1.4 میلیارد نفر افزایش یابد و در این راستا روند 

پیری و نابرابری اقتصادی در بین نسل ها اتفاق می افتد.
وی گفت: افزایش طول عمر انســان ها و اضافه شدن 
جمعیت سالمندان یکی از دستاوردهای قرن 21 بوده 
است که در صورت عدم برنامه ریزی درست می تواند به 

یک چالش بزرگ جمعیتی تبدیل شود.
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شی
ورز

خبر

کی روش جانشین سردار آزمون را تعیین کرد!
خبر های رســیده حاکی از آن اســت محمد 
محبی به اردوی تیم ملی دعوت شده است و 
نگاه کارلوس کی روش به او به عنوان جانشین 

سردار آزمون است.
سردار آزمون به دلیل مصدومیت 6 تا 8 هفته 

دور از میادین خواهد بود.
ســردار آزمون قرار بود در بــازی لورکوزن با 

پورتو به عنوان بازیکن تعویضی وارد ترکیب تیمش شود، اما هنگام گرم کردن از ناحیه 
کشاله احساس سوزش کرد و در نهایت به میدان نرفت. بعد از معاینات اولیه مشخص 
شد که سردار با آسیب دیدگی از ناحیه فیبر عضلانی روبرو شده است و 6 تا 8 هفته 

دور از میادین خواهد بود.
کارلوس کی روش در مواجه با آسیب دیدگی سردار آزمون از او خواسته نگران تیم ملی 
و حضور در لیست تیم برای حضور در جام جهانی نباشد و با خیالی آسوده در صدد رفع 
مصدومیت خود باشد و سلامتی او از همه چیز مهم تر است. با این حال طبیعی است 
کارلوس کی روش از هم اکنون به دنبال جایگزین برای سردار آزمون باشد؛ به خصوص 
که سردار آزمون دست کم در بازی اول با انگلیس قادر به همراهی تیم ملی نخواهد بود.
خبر های رســیده حاکی از آن اســت محمد محبی به همین بهانه به اردوی تیم ملی 
دعوت شده است و نگاه کارلوس کی روش به او به عنوان جانشین سردار آزمون است. 
محمد محبی که تا به این جای کار 3 گل برای اســتقلال به ثمر رســانده اگر چه در 
ترکیب تیم آبی به عنوان وینگر به میدان می آید، اما در لیگ برتر پرتغال در پست سانتر 

فوروارد به میدان رفته و نمایش خوبی داشته است.
در صورتی که سردار آزمون موفق به رفع مصدومیت خود نشود و در لیست تیم ملی 
قرار نگیرد حضور محمد محبی در ترکیب تیم ملی قطعی خواهد بود. در غیر اینصورت 
قرار گرفتن نام سردار آزمون در لیست تیم ملی ممکن است با تردید هایی مواجه باشد.

گل محمدی: با تیم ملی تعامل می کنیم اما 
منافع پرسپولیس را هم باید در نظر گرفت

سرمربی پرســپولیس: لیگ فشرده ای داریم و 
هفت - هشت تیم به هم نزدیک هستند. باید 
خودمان را قوی کنیم و البته امکاناتی که نیاز 

داریم هم باید فراهم شود.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس می گوید 
تیمش در نیمه نخســت بــازی خوبی برابر 

سپاهان به نمایش گذاشت.
به گزارش ایسنا، تیم فوتبال پرسپولیس در جریان هفته هشتم لیگ برتر فوتبال ایران برابر 
سپاهان به تساوی بدون گل رسید. یحیی گل محمدی در نشست خبری بعد از این دیدار 
اظهار کرد: نیمه اول بازی خوبی انجام دادیم و با پاس های کوتاه به خوبی از مدافعان حریف 
عبور کردیم اما آنجا که باید تصمیم درست گرفته می شد و پاس خوبی داده می شد، موفق 
نبودیم. در نیمه دوم بازی متعال بود اما خطاهایی رخ داد که داور به سود سپاهان سوت زد 
و ضربه ایستگاهی به حریف داده شد که فرصت گلزنی به دست آورد. کلا بازی فرصت گل 

زیادی نداشت و با توجه به شرایط مسابقه فکر می کنم مساوی عادلانه بود.
وی درباره اینکه چرا تیمش بعد از اردوی تیم ملی دچار افت شده است هم گفت: ما روند 
خوبی را داشتیم و چهار برد متوالی به دست آوردیم اما بعد از ارودی تیم ملی هماهنگی 
لازم را نداشتیم. ما 6 بازیکن در تیم ملی داریم و به همین خاطر در تعطیلات تمرینات 
خوبی انجام ندادیم و گاهی در تمرین تعداد بازیکنان به 12 نفر می رســید. البته از نظر 
زمین تمرین هم مشکل داریم و بارها درخواست کردم که یک زمین تمرین مناسب برای 

ما فراهم شود که تا به حال این اتفاق رخ نداده است.
او اضافه کرد: لیگ فشــرده ای داریم و هفت - هشــت تیم به هم نزدیک هستند. باید 

خودمان را قوی کنیم و البته امکاناتی که نیاز داریم هم باید فراهم شود.
گل محمدی درباره اینکه آیا رضایت دارد بازیکنانش در هفته سه روز در اردوی تیم ملی 
باشند هم گفت: با آقای کی روش درباره این موضوع صحبت کردم. البته هفته بعد ما 6 
روز تــا بازی بعدی فرصت داریم و به همین خاطر بازیکنان ما فقط می توانند دو روز در 
اردوی تیم ملی باشند. آقای کی روش هم تازه آمده اند و فرصت کمی تا جام جهانی دارند 
و ما هم می خواهیم به تیم ملی کمک کنیم اما باید منافع باشگاه را هم در نظر بگیریم و 

کلا تعامل وجود داشته باشد. 

 هشدار جدی در مورد ریزش سکوهای آزادی!
مدیر پیشین ورزشگاه آزادی این ورزشگاه 
را فرسوده دانست و نسبت به ریز سکوها 

هشدار داد.
احمد مددی مدیر پیشــین ورزشــگاه 
آزادی در خصوص اینکه آیا الان دلتنگ 
ورزشگاه آزادی است و یا شرایط راحتی 
دارد، اظهار داشــت: الان شرایط خیلی 
راحتی دارم چون آنقدر هشــدار دادم و 
به نتیجه نرســیدیم که واقعا خودم هم 
خسته شده بودم. در مورد همه مسائل و 
چالش های آزادی از حوزه برق تا سکوها 

و تاسیسات مکانیکی هشدار داده بودم.
وی در مــورد اینکه هر زمان رســانه ها 
پیگر موضوعات بودند، همیشــه از سوی 
مدیران و خودش عنوان می شد که اصلا 
مشکلی وجود ندارد، گفت:  یک بار از زبان 
من نشــنیدید که بگویم سکوها مشکل 
ندارند. علاوه بر مکاتبات درون سازمانی، 
هشــدارهای خود را                            به مراجع ذی صلاح 
و ذی ربط هم ارسال کرده بودم که هیچ 
موقــع به مذاق آقایان خوش نیامد. بارها 
به مــن گفتند چرا به بیرون از ســامان 
نامه نــگاری می کنی و من هــم همواره 
می گفتم این چالش ها را                            چه کســی باید 

حل کند؟
مدیر پیشین ورزشگاه آزادی تصریح کرد: 
عاصم یوسفی یک بار با من تماس گرفت 
و گفت چــرا اینقدر به من نامه می زنی؟ 
می خواهی توپ را                            به زمین من بیندازی؟ 
به او گفتم شــما صاحب بودجه هستید. 
اعتبار و تخصیص اعتبارات باید از جانب 
شــما صورت بگیرد. من کــه بودجه ای 

ندارم، نقش هشداردهنده را                            دارم. در همه 
پروژه هایی که قرار است شما اجرا کنید، 
من نقش ناظر دارم. چرا در این یک سال 

یک پروژه هم اجرا نشد؟
وی در مورد اینکه مشخصاً از کدام ضعف 
ورزشــگاه آزادی نگران بود، عنوان کرد: 
مشــخصا از مجموعه پیر و ســالخورده 
آزادی، از همه ابنیه ها و تاسیســاتش، از 
ســالن 12 هزار نفری تا ورزشگاه 100 
هزار نفری، تمام هشــدارهای لازم را                            در 
این باره دادم. در برخی ســکوها گزارش 
عوامل خطرزا را                            در چند صفحه به شرکت 
توسعه ارســال کردم. در آنجا طبقات و 
زون های خطــرزا را                            صندلی به صندلی 
اشــاره کردم که در کجاها مشکل ریزش 
داریم. این هم به خاطر 50 ســال عمری 

است که از این ورزشگاه می گذرد.
در برخی از سکوها احتمال ریزش 

وجود دارد
مددی در مورد اینکــه آیا با حضور یک 
جمعیت زیاد امکان ریزش سکوها وجود 
دارد، گفــت: حتما در برخی از ســکوها 
احتمــال ریــزش وجــود دارد. در بازی 
اســتقلال و نفت مسجدسلیمان فیلمی 
که هواداران استقلال گرفته بودند، کامل 
نشــان داده بود که ســکو ریزش کرده 
است.                     در چند بازی قبل و بعد از آن هم 
چند ســکو ریزش کرده بود و ما مرمت 
مقطعی کردیم.                                                                          مشخص کردیم که کدام 
زون ها باید مورد بازسازی، سبک سازی و 

مقاوم سازی قرار بگیرند.
فروشگاه مایکروسافت لایسنس: لایسنس 

محصولات اصلی)اورجینال( مایکروسافت
مدیر برکنار شــده ورزشــگاه آزادی در 
گفت وگو با تهران ورزشــی در خصوص 
اینکــه در گذشــته بارها در مــورد این 
موضوع صحبت شــده و همیشــه اعلام 
کرده که هیچ مشکلی وجود ندارد، اظهار 
داشــت: دغدغه شــما را                            درک می کنم 
و با آن موافقم. شــرکت توســعه بیانیه 
ناشــیانه ای منتشــر کرد که می خواهم 
پاســخ آن را                            بدهم. بعد از 48 ساعت که 
منصوب شــدم، اولین نامه هشدارآمیزم 
را                                                                                ارســال کردم. در طول یک ســال به 
طور متوسط هر ماه یک نامه ارسال کردم 
اما برای رســانه ای کردن آن ملاحظاتی 

داشتیم.
وی افزود: بخشــنامه ای بــود که بدون 
هماهنگی بــا هیچ رســانه ای مصاحبه 
نشود. یکسری مسائل را                            نمی توانم بگویم 
اما مســتندات غیرقابل انکاری دارم که 
نشــان می دهــد از روز اول دغدغه برق، 
سکوها، تاسیسات الکترونیکی، فاضلاب و 
خیلی دیگر از مسائل آزادی را                            داشتم که 
متاسفانه بازخورد درستی را                            از این نامه ها 
ندیدم. اخیرا جلسه ای با حضور مسئولان 
فرمانداری و استانداری، معاون دادستان، 
وزارت راه و مسکن و شهرسازی به عنوان 
متولی ایمنی ســاختمان ها و مدیرعامل 
شرکت توســعه در خود ورزشگاه آزادی 
بــه اصرار من برگزار شــد. همان جا هم 
مدیرعامل شــرکت توســعه عنوان کرد 
وجود ناایمنی در ســکوها شیطنت است 
و در حال شیطنت کردن هستند. وقتی 

نگاه این است چه توقعی دارید؟
مگر می شود به مردم دروغ گفت؟

مددی تصریح کرد:  نامه های متعدد مراجع 
مرتبط در خصوص ناایمنی بودن برخی از 
سکوها موجود است. نمی دانم چرا اصرار 
دارند آن را                            عادی جلوه بدهند؟ با افتخار 
آمادگــی دارم همه نامه هایی که در همه 
موارد و چالش ها زده ام را                            منتشــر کنم. 
به هیچ عنــوان محرمانگی ندارد و مردم 
باید از این موضوعات مطلع شــوند. مگر 
می شود به مردم دروغ گفت؟ من جسارت 
گفتنش را                            داشتم اما در یک دهه اخیر 15 
حادثه که برخی از آن ها منجر به جرح و 
فوت در آزادی شــده اتفاق افتاده، این ها 
نشأت گرفته از فرسودگی محض مجموعه 

ورزشی آزادی در همه جوانب است.
مــددی در خصــوص اینکه آیــا دلیل 
برکناری اش از مدیریت ورزشــگاه آزادی 
هم این مسائل بوده، گفت: ما از روز اول 
با عاصم یوسفی اختلاف جدی داشتیم. 
این اتفاق هم بهانه و پاک کردن صورت 
مسئله بود. اصل مســاله باید حل شود. 
کسی را                            در راس شرکت توسعه گذاشتند 
که هیچ سنخیتی با مفهوم توسعه ندارد. 
این نقد جدی بــه وزیر ورزش و جوانان 
است چرا انسانی را                            که تحصیلات مرتبط 
نــدارد و واقعا شــناخت کافی نســبت 
به توســعه نــدارد را                            در راس شــرکتی 
گذاشــته اند که قرار اســت بزرگ ترین 

توسعه دهنده اماکن ورزشی باشد؟
وی در مــورد اینکــه چــرا زمانــی که 
مســئولیت داشت با همین جسارت یک 

کنفرانــس مطبوعاتی برگزار نکرد تا این 
موضوعات را                            مطرح کند، اظهار داشــت: 
من صادقانه می گویم؛ شاید تنها مدیری 
بودم که هر روز این موضوعات را                            پیگیری 
کردم. تمام مراجع نظارتی آمدند بازدید و 
گزارش شــان را                            اعلام کردند. من به تمام 
مراجع نظارتی هشــدارهایم را                            دادم. در 
جلســات مربوط به کمیســیون ورزشی 
شــورای تامین هشــدارهای متناوب و 
مســتمر دادم. حتــی نامــه ای دارم که 
اعلام کردم آقای مدیرکل محترم امنیتی 
نمی توانم بازی هــا را                            زیر نور برگزار کنم. 
غیر از مســائل سکو و... نوشتم نمی توانم 
زیر نور بازی برگزار کنم اما عاصم یوسفی 
نامه نوشت و نامه من را                            کان لم یکن کرد 
و گفت چرا نامه می زنی؟ شــما حق نامه 
نوشــتن به هیچ مرجعی را                            نداری! من با 

این مسائل روبرو بودم.
مدیر پیشــین ورزشــگاه آزادی در مورد 
مشکل نور بازی پرســپولیس و تراکتور 
عنوان کرد: گــزارش ایــن را                            به مراجع 
داده ام. در بحــث برق دچار فرســودگی 
هستیم. ورزشــگاه آزادی به طور خاص 
700 میلیارد تومان بودجه نیاز دارد. این 
بودجــه باید واقعا پیگیری شــود. امکان 
تامین 700 میلیارد در سیستم اجرایی ما 
قطعا وجود دارد. باید پیگیری شود. نباید 
آقایان دســت روی دســت بگذارند. باید 
پیگیری و تلاش کنند. باید با پیگیری از 
دولت، مجلس و سازمان برنامه و بودجه، 
این پول را                            جذب کنند. اگر مســئولیتی 

می پذیریم باید با همه جوانبش بپذیریم.

511/1آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای
فاقد سند رسمی

نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و 
سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 1390/9/20 و برابـر رای 
تعییـن  شـماره 140160306008001175 مـورخ 1401/5/10 هیـات 
تکلیـف موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتـی  طرقبه 
شـاندیز تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی آقـای محمـد صادقـی 
شـماره   0939365847 ملـی  شـماره  حسـین  غـلام  فرزنـد  قندهـاری 
شناسـنامه 1293 مـورد تقاضـا و انتقـال از محـل مالکیـت مالـک خـود 
متقاضـی نسـبت بـه مالکیـت سـه دانگ مشـاع از شـش دانگ یـک قطعه 
زمیـن بـه مسـاحت 26900 متـر مربـع قسـمتی از پـلاک  صفـر فرعی از 
نـود  اصلی واقع در خراسـان رضوی بخش شـش مشـهد حـوزه ثبت ملک 
طرقبـه شـاندیز محرزگردیـده اسـت . لذا بـه موجب ماده 3 قانـون  تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده 
13 آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت به فاصلـه 15 روز از طریق 
ایـن روزنامـه و محلـی / کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها 
رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام شـده 
اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و در روسـتاها 
از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و گواهـی تقدیـم و رسـید اخـذ نمایند. معتـرض باید 
ظـرف یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهی تقدیم دادخواسـت بـه اداره ثبت 
محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه 
حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض، گواهی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی 
نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت 
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حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/2آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و3 قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و 
سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مصـوب 1390/9/20 و برابـر رای 
شـماره  140160306008001174 مـورخ 1401/5/10 هیـات تعییـن 
تکلیـف موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتـی  طرقبه 
شـاندیز تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی  آقـای مهـدی صادقـی 
شـماره   0932052223 ملـی  شـماره  حسـین  غـلام  فرزنـد  قندهـاری 
شناسـنامه 42007 مـورد تقاضـا و انتقـال از محـل مالکیـت مالـک خـود 

متقاضـی نسـبت بـه مالکیـت سـه دانگ مشـاع از شـش دانگ یـک قطعه 
زمیـن بـه مسـاحت 26900 متـر مربـع  قسـمتی از پلاک  صفـر فرعی از 
نـود  اصلی واقع در خراسـان رضوی بخش شـش مشـهد حـوزه ثبت ملک 
طرقبـه شـاندیز محرز گردیده اسـت . لـذا به موجب مـاده 3 قانون  تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده 
13 آئیـن نامـه مربوطـه این آگهـی در دو نوبت به فاصلـه 15 روز از طریق 
ایـن روزنامـه و محلـی / کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها 
رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعلام شـده 
اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و در روسـتاها 
از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محل 
وقـوع ملـک تسـلیم و گواهـی تقدیـم و رسـید اخـذ نمایند. معتـرض باید 
ظـرف یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل نماید و گواهی تقدیم دادخواسـت بـه اداره ثبت 
محـل تحویـل دهـد کـه در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه 
حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض، گواهی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی 
محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی 
نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت 

م.الف383   .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/7/2. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/17

حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی حـوزه ثبتی سـه مشـهد نظر به دسـتور مـواد 1 و2 قانـون تعیین 
فاقـد سـند رسـمی مصـوب  اراضـی و سـاختمانهای  تکلیـف وضعیـت  
1390/9/20 امـلاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانون 
مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه سـه مشـهد مـورد رسـیدگی و 
تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض آنـان محـرز و رای لازم صـادر گردید جهت 
اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل آگهـی میگـردد: امـلاک متقاضـی واقـع در 
پـلاک 429 اصلـی بخش 5 مشـهد پـلاک 0 فرعی  آقای ایـوب مهدیلوی 
نسـبت بـه ششـدانگ یک بـاب کارگاه  سـنگبری  به مسـاحت 5776/90  
مترمربـع واقـع در اراضـی کال چغوکـی خریـداری شـده از مالک رسـمی 
آقـای غلامرضـا کامـران میباشـد. لـذا بـه موجـب مـاده 3 قانـون  تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی ایـن 
آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریـق ایـن روزنامـه محلـی و 
کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیـات الصـاق تـا در 

صورتیکـه اشـخاص ذینفـع بـه آرای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند 
بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و در روسـتاها از تاریخ الصـاق در محل 
تـا دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقـوع ملـک تسـلیم و 
گواهـی تقدیم و رسـید اخـذ نمایند. معتـرض باید ظرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبـت محل تحویـل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکول بـه ارائه حکـم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگـردد یـا معتـرض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت مـی نمایـد و صدور سـند مالکیت 

مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه نیسـت م.الف371 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/7/2. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/17

 ابوالقاسم نظام زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه سه مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی حـوزه ثبتی سـه مشـهد نظر به دسـتور مـواد 1 و2 قانـون تعیین 
فاقـد سـند رسـمی مصـوب  اراضـی و سـاختمانهای  تکلیـف وضعیـت  
1390/9/20 امـلاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانون 
مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه سـه مشـهد مـورد رسـیدگی و 
تصرفـات مالکانـه وبلامعـارض آنـان محـرز و رای لازم صـادر گردید جهت 
اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل آگهـی میگـردد: امـلاک متقاضـی واقـع در 
پـلاک226  اصلـی بخـش 5 مشـهد پـلاک30 فرعـی آقـای محمـد رضـا 
اسـدیان  نسـبت بـه دو دانـگ مشـاع از ششـدانگ یـک بـاب کارگاه بـه 
مسـاحت851/14 مترمربـع واقـع در تپـه سـلام خیابـان سـوم سـنگبری 
از مالـک رسـمی آقـای  حیـدر ناصـری میباشـد.  هـا خریـداری شـده 
لـذا بـه موجـب مـاده 3 قانـون  تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 
روز از طریـق ایـن روزنامـه محلـی و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و 
در روسـتاها رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به آرای 
اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و 
در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتراض خـود را به اداره 
ثبـت محـل وقـوع ملـک تسـلیم و گواهـی تقدیـم و رسـید اخـذ نماینـد. 
معتـرض بایـد ظرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی تقدیم دادخواسـت 
بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهد کـه در این صورت اقدامـات ثبت موکول 
بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلت 

قانونـی واصـل نگـردد یـا معتـرض، گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبادرت بـه صدور سـند مالکیت 
مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه 

نیسـت م.الـف 373 
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511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد ناحیه سه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی حـوزه ثبتی سـه مشـهد نظر به دسـتور مـواد 1 و2 قانـون تعیین 
فاقـد سـند رسـمی مصـوب  اراضـی و سـاختمانهای  تکلیـف وضعیـت  
1390/9/20 امـلاک متقاضیانـی کـه در هیـات موضـوع مـاده یـک قانون 
مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه سـه مشـهد مـورد رسـیدگی و 
تصرقـات مالکانـه وبلامعـارض آنـان محـرز و رای لازم صـادر گردید جهت 
اطـلاع عمـوم بـه شـرح ذیـل آگهـی میگـردد:  امـلاک متقاضـی واقـع 
در پـلاک226  اصلـی بخـش 5 مشـهد پـلاک30 فرعـی آقـای الیـاس 
امیـری نسـبت بـه دو دانـگ مشـاع از ششـدانگ یـک بـاب کارگاه بـه 
مسـاحت851/14 مترمربـع واقـع در تپـه سـلام خیابـان سـوم سـنگبری 
از مالـک رسـمی آقـای  حیـدر ناصـری میباشـد.  هـا خریـداری شـده 
لـذا بـه موجـب مـاده 3 قانـون  تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و 
سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 
روز از طریـق ایـن روزنامـه محلـی و کثیرالانتشـار در شـهرها منتشـر و 
در روسـتاها رای هیـات الصـاق تـا در صورتیکـه اشـخاص ذینفـع به آرای 
اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی و 
در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو مـاه اعتراض خـود را به اداره 
ثبـت محـل وقـوع ملـک تسـلیم و گواهـی تقدیـم و رسـید اخـذ نماینـد. 
معتـرض بایـد ظرف یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهی تقدیم دادخواسـت 
بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهد کـه در این صورت اقدامـات ثبت موکول 
بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلت 
قانونـی واصـل نگـردد یـا معتـرض، گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه 
عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبادرت بـه صدور سـند مالکیت 
مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضـرر بـه دادگاه 
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

انفجار در پل کریمه؛ مسیر تدارکاتی ارسال تجهیزات از روسیه تخریب شد
سخنگوی وزارت خارجه روسیه در واکنش 
بــه اظهــارات مقام های اوکراینــی درباره 
انفجار امروز یک خــودرو روی پل اتصالی 
شــبه جزیره کریمه به روسیه، تاکید کرد: 
این واکنش ها ماهیت تروریستی رژیم آن ها 

را آشکار می کند.
به گزارش ایرنا روز شــنبه از اســپوتنیک،  
»ماریــا زاخارووا« ســخنگوی وزارت امور 
خارجه روســیه در واکنــش به این توییت 
 مقــام اوکراینــی تاکیــد کــرد: واکنش 
رژیم کی یــف به تخریب یک زیرســاخت 
شــهری، ماهیت تروریستی آن ها را آشکار 

می کند.
در این میان، صفحه رســمی وزارت دفاع 
اوکراین در توییتر نیز نوشت: انفجار در پل 
کریمه و  رزمناو »موسکوا«، دو رسوایی که 
نشــان دهنده افول قدرت روسیه در شبه 

جزیه کریمه است. بعدی چه خواهد بود؟
بــه گــزارش برخــی رســانه ها، واکنش  
اوکراینی ها به این حادثه به نوعی نشــانگر 
دخالــت آن هــا در این انفجــار و پذیرش 

مسئولیت آن است.
ســاعاتی پس از انتشــار خبر انفجار یک 
خودروی باری روی پل »کرچ« کریمه که 
برخی رسانه ها آن را خودروی بمب گذاری 
شــده عنوان کردند، »میخایلو پودولیاک« 
مشاور رییس جمهوری اوکراین در صفحه 
شــخصی خود در توییتر با انتشار تصویری 
از اثار این انفجار نوشت: »کریمه، پل، نقطه 

آغاز.«
وی در ادامه نوشــت: تمام اموال غیرقانونی  
باید تخریب شوند. تمام آنچه دزدیده شده 
بایــد به اوکرایــن بازگردانده شــود. تمام 
مناطق گرفته شــده توسط روسیه باید )از 

روس ها( خالی شود.
حدود ســاعت 6 صبح امــروز یک کامیون 
باری در بخــش بزرگراهی پــل کریمه از 
سمت شبه جزیره »تامان« منفجر شد. این 
انفجار، آتش ســوزی هفت مخزن سوخت 
قطاری که به سمت کریمه در حال حرکت 
بود را منجر شــد. از این پل به عنوان تنها 
مســیر ارتباطی میان شبه جزیره کریمه و 

روسیه یاد می شود.

به گفته مقام های محلــی به احتمال زیاد 
تردد خودروها تــا پایان امروز از این پل از 

سر گرفته خواهد شد.
وزیر حمل و نقل روســیه به اســپوتنیک 
گفت که تردد از کریمه به روسیه از طریق 

مسیرهای آبی در حال انجام است.
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین نیز از 
تشکیل یک کمیسیون دولتی برای بررسی 
این حادثه به دستور ولادیمیر پوتین رییس  

جمهوری روسیه خبر داده است.
رســانه های روسی خســارت ناشی از این 
انفجار را 10 میلیون دلار ارزیابی کرده اند.

نا بر اعلام کمیته تحقیقات روسیه، داده های 
اولیه از کشته شــدن ســه تن بر اثر انفجار 
کریمه خبــر می دهد. این کمیته همچنین 
در حال بررسی مشخصات خودروی منفجر 

شده است. 
براســاس نتایج اولیه به نظر می رسد ملک 
خودرو ســاکن منطقه شــهر کراســنودار 

روسیه است.
در همیــن حال روزنامه پــروادای اوکراین 
به نقــل از منابــع آگاه اعتــراف کرد که 
سرویس امنیتی این کشــور در انفجار پل 
کریمه دست داشته اســت. یک مقام آگاه 
در ســازمان های انتظامی اوکراین به این 
روزنامــه دیجیتــال گفت که ایــن حادثه 
نتیجه عملیات ویژه این تشکیلات امنیتی 

بوده است.
با این وجود هنوز سرویس امنیتی اوکراین 
به صورت رســمی در مورد دخالت در این 

انفجار اظهار نظر نکرده است.
مجلس دومای )پارلمان( روسیه اعلام کرد: 
هدف اوکرایــن از ترتیب دادن این انفجار،  
جلوگیری از انتقال جنگ افزای های نظامی 

به منطقه خرسون است.
رئیس کمیته روابط خارجی دومای روسیه 
نیز در واکنش به اظهارات مقام های کی یف 
خاطر نشان کرد: واکنش اوکراین به انفجار 

پــل کریمه تردیدی در مــورد دخالت این 
کشور در این حمله باقی نمی گذارد.

اورماس رینســالو وزیر خارجه استونی در 
واکنش عجیب نســبت به انفجار کریمه، از 
حمله به این پل اســتقبال کرد و آن را به 

نیروهای ویژه اوکراین تبریک گفت.
وزارت خارجه روسیه  نیز در پاسخ به پیام 
تبریک استونی به نیروهای اوکراینی اعلام 
کرد: قتل، خرابکاری و تخریب، منطق های 
جنایتکارانه ای هستند که رژیم های ناتو را 

به هم نزدیک کرده است.
خبرها حاکی از آن اســت که روسیه تمام 
فرودگاه های جنوب این کشــور را پس از 

حادثه بمب گذاری کریمه بسته است.
در همین حال وزارت دفاع روســیه اعلام 
کرد کــه انفجار پل کریمه بــر تامین نیاز 
نیروهای روسی در اوکراین تاثیری نخواهد 
گذاشــت و تدارکات از طریق زمین، هوا و 

دریا ارسال می شود.

سرانجام پس از رایزنی های طولانی مدتی که میان سران 
رژیم صهیونیستی و سعودی بر سر افزایش میزان تولید نفت 
اوپــک ) با هدف جبران کمبود انرژی در جهان( و افزایش 
فشارهای سیاسی به روسیه صورت گرفت، سران سعودی 
و اماراتی تصمیم گرفتند در اقدامی که برای کاخ ســفید 
چندان قابل باور نبود، تولید نفت خود را کاهش دهند. قطعا 
این تصمیم، قدرت مانور روســیه را در مواجهه با آمریکا و 
ناتــو تقویت خواهد کرد و فراتر از آن، نقش مولفه انرژی را 
در مذاکرات هسته ای میان ایران و اعضای 1+4 پررنگ تر 

می کند.
واقعیت امر این است که طی ماههای گذشته، رقابت پنهانی 
میان روســیه  و زوج تل آویو-واشنگتن بر سر وادارسازی 
سعودیها نسبت به افزایش تولید نفت خود وجود داشت. در 
این معادله، بن ســلمان اگر می خواست در زمین بایدن و 
دموکراتها بازی کند، قطعا اقدام وی منجر به تقویت مواضع 
مخالفان حزب جمهوریخواه در انتخابات میاندوره ای کنگره 
می شــد. به عبارت بهتر، بخشــی از رویکرد بن سلمان و 
ســعودیها در این خصوص ماهیتی سیاسی دارد. سعودیها 
و در راس آنها بن سلمان، حساب ویژه ای بر روی بازگشت 
جمهوریخواهان در مســند قدرت باز کرده اند.حتی دونالد 
ترامپ رئیس جمهور ســابق ایالات متحده آمریکا و جرد 
کوشنر  داماد وی، به بن سلمان تاکید کرده اند که حداقل تا 
پایان رقابتهای انتخابات میاندوره ای کنگره سیگنال مثبتی 
در خصوص افزایش تولید نفت به کاخ سفید مخابره نکنند. 
از سوی دیگر، یکی از اصلی ترین دغدغه های بن سلمان، 
حضور در مسند پادشاهی و جانشینی پدرش ملک سلمان 
اســت. طی روزهای اخیر، وضعیت جســمی ملک سلمان 
وخیم تر شده و بن سلمان نیز خود را برای حضور در راس 
هــرم قدرت در ریاض آماده می کند. در چنین شــرایطی 
عربســتان و امارات فعلا قصد ندارند به قســمتی از بازی 
آمریکا و رژیم صهیونیستی در تقابل با روسیه تبدیل شوند. 
ضمن آنکه مقامات روسی نیز سیگنالهای سلبی و ایجابی 
زیادی را در خصوص عواقب و تبعات بازی ریاض و ابوظبی 
در زمین واشنگتن و اتحادیه اروپا به آنها مخابره کرده اند. 
همین مسئله ضریب احتیاط را در سیاست خارجی امارات 

و عربستان تقویت نموده است. 
تصمیم  اخیر اوپک پلاس مبنی بر کاهش تولید نفت طی 
ماههای آتی) آن هم در شرایطی که معادلات انرژی در غرب 
پیچیده شده است (، خشم مقامات آمریکایی را برانگیخته 
است. اخیرا  سه نماینده دموکرات مجلس نمایندگان آمریکا 
قانونــی  را برای پایان دادن بــه حضور نیروهای آمریکایی 
در عربســتان سعودی و امارات متحده عربی در واکنش به 

کاهش تولید نفت اوپک و متحدانش ارائه کردند. عربستان 
سعودی و امارات متحده عربی روی هم حدود 30 درصد از 
ذخایر نفت خام جهان را تشکیل می دهند و حدود 5000 
نظامی آمریکایی در این دو کشور مستقر هستند. به دنبال 
تصمیم اوپک پلاس در کاهش روزانه تولید نفت، »شــان 
کاستن«، »تام مالینوفسکی« و »سوزان وایلد« سه نماینده 
دموکرات آمریکا  طرحی ارائــه داده اند که علاوه بر خروج  
نیروهای آمریکایی، سامانه های دفاع موشکی آمریکا نیز از 
این  دو کشورخارج خواهند شد.در بیانیه این سه قانونگذار 
آمریکایی آمده اســت: »این تصمیم نقطه عطفی در روابط 
ما با شرکای خود خلیج فارس است. اگرعربستان سعودی 
و امــارات امیدوارند روابطی را با ایالات متحده حفظ کنند 

که برای آنها بسیار سودمند بوده، باید تمایل بیشتری برای 
همکاری با ما نه علیه ما  در پیشبرد فوری ترین هدف امنیت 

ملی ما که شکست روسیه در اوکراین است نشان دهند.«
این قانون به دنبال ســخنان ســایر قانونگذاران دموکرات 
آمریکاست که به شدت از تصمیم اوپک پلاس برای کاهش 
تولید نفت به میزان 2 میلیون بشکه در روز  )حدود 2 درصد 
از عرضه جهانی(  انتقاد کرده اند، اقدامی که باعث شد برخی 
قانونگذاران خواستار ارزیابی مجدد روابط آمریکا و عربستان 
شوند.این اقدام، نشان دهنده شکست سفر قبلی بایدن به 
عربستان سعودی و ناکام ماندن لابی های رژیم صهیونیستی 
در خصوص افزایش تولید نفت ســعودیها و اماراتی هاست. 
»جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا  در ماه ژوئیه از عربسان 
دیدن کرد تا از رهبری این کشور برای افزایش تولید نفت 
درخواست کند.اوپک پلاس روز چهارشنبه(با کاهش تولید 
2 میلیون بشــکه در روز در ماه نوامبر موافقت کرد. به این 
ترتیب این کاهش، بزرگ ترین کاهش تولید از زمان همه 
گیری کرونا خواهــد بود.این کاهش تولید می تواند قیمت 
نفت را که در سه ماه گذشــته به علت رکود اقتصادی در 
جهان، افزایش نرخ بهره آمریکا و تقویت دلار، ا کاهش یافته 

بود، تقویت کند.

تصمیمی که به سود روسیه و ایران است
پشت پای ابوظبی و ریاض به کاخ سفید


